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Pe strada Telbisz (fostă 
Bocşei), imediat în spatele 

Liceului M.I.U., se înalţă maiestuoasă, 
frumoasă, dar tăcută o clădire. Are 
demisol, parter înalt şi două eta-
je, despărţite între ele de brâuri de 
stucatură. O cornişa sobră marchează 
acoperişul şi un turn discret marchează 
partea superioară a faţadei, doar puţin 
mai ieşită din frontul clădirii.

Clădirea a fost construită între anii 
1891 şi 1893, după planurile arhitec-
tului Jakob Klein, în antreprenoriatul 
lui Eduard Reiter.

Preţul clădirii a fost de 210.000 
coroane. Ea s-a ridicat pe locul unei 
case vechi din 1807, unde se desfăşura 
activitatea Şcolii Orăşeneşti din cartierul 
Cetate. Cum clădirea era monumentală, 
igienică şi încăpătoare, în ea s-au desfăşurat, 
concomitent, cursurile mai multor şcoli. Să 

nu vă pară curios: numărul elevilor nu era 
aici nici pe departe asemănător cu al celor 
de azi. Aici funcţionau Şcoala Comunală 
(Orăşenească) de Băieţi, Şcoala Comunală 
de Fete, Liceul de Stat. Din 1893 vine aici 

şi Şcoala de Meserii, O mulţime 
de şcoli! Numărul mare al clase-
lor, al laboratoarelor, al depozitelor 
(transformate, în timp, în locuri de 
clasă) a permis desfăşurarea aces-
tui complex proces educativ. Vre-
mea trece, vremea vine, dar dascălii 
şi copiii sunt eterni. Denumirile 
şcolilor se mai schimbă după moda 
vremurilor. Cum spaţiul este su-
perb şi acum, aici îşi va avea se-
diul - primul - Institutul Politehnic. 
Cei mai vârstnici absolvenţi ai unor 
facultăţi îsi mai aduc aminte de 
anii tinereţii studenţeşti. Am o în-
trebare pe adresa rectoratului, dar, 
în sens mai larg, a tuturor firmelor 
deţinătoare de clădiri cu valorare 
istorică arhitecturală: când se vor 
gândi să permită - între anumite ore 

şi în grupuri organizate - accesul publicului 
şi turiştilor? Ar merita gândită o asemenea 
acţiune, în beneficiul tuturor. Oare e atât de 
greu?

ªCOALA  ORÃªENEASCÃ DIN CETATE

Banatul mutilat

SoacraIoan VODICEAN

Soacra mea, s-o ţână Domnu’,
Îi cu şcinţă, bat-o ploaia,
Sara n-o apucă somnu’
Până nu şiceşce foaia.

 Da’ să viedz alaltăseară,
Frasu-o şcie şe-o făcut
Că s-o socotit să moară
Şî io nu că n-aş fi vrut,

O gischis televizoru’,
Cum v-am spus, alaltăiri
Ş-o prins baş „Observatoru’.”
Mă! nu-i proastă! Şe ce miri?

Când colo auge numa
Că trijiuni cu minţ cam slabe
Şî mai unu cât huiduma
Ar fi ruşânat tri babe.

Cu gându’ giparce dus
Şî on oci cam şloguit
Să uita numa’ în sus
Şî aşa o glasuit:

„Ce rog, Doamnie, şî îm spunie,
Că mi-s mânioasă foc,
Cu şe-or fost ăscia mai bunie
Gi le-ai dat aşa noroc?”

Poeţi din Ţara Banatului

(fragment)

S-a afirmat în vremea din urmă că 
Banatul nu mai dă talente, că mina 
seculară ar fi epuizată, secătuită. Eu 
spun, nu poate da talente câtă vreme 

durează această exploatare a ei neraţională, 
câtă vreme sufletul bănăţean e stors, vlăguit, 
scoatem din el mai mult decât el poate restitui, 
- aceasta e principala cauză şi a denatalităţii - 
după mine, oricât am alerga după altele. Un se-
col acest pământ a dat din el valori după valo-
ri, mai mult ca oricare altă regiune. Dar aceste 

valori au ţâşnit din o ambianţă fericită, din un 
mediu bogat, prielnic. O, şi privighetorile fug 
dintr-un crâng pustiit. Pe holdele noastre se 
înfiripa doina fiindcă izbucnea dintr-un senti-
ment de mulţumire, îndestulare, de fericire, 
aş putea spune. Ion Popovici Bănăţeanul iz-
bucnea dintr-un mediu muncitoresc, lugoje-
nesc. Unde e acel mediu? Lipseşte el sau ta-
lentele? Lipseşte el! Vidu, Brediceanu, Drăgoi 
au răsărit din ambianţa cântării, a doinelor de 
pe luncile Timişului şi a văii Mureşului. Nu la 

întâmplare. Logic, firesc, necesar. Mocioneştii, 
Babeşii, Bredicenii, Aurel C. Popovici, pe toţi 
ni-i putem explica, lămuri. Dar mai există o 
viaţă, publică, bănăţeană? Unde este un ideal 
bănăţean, în Banatul mutilat, abandonat, trădat. 
Unde este Banatul lui Andrei Mocioni, pentru 
care el şi-a sacrificat toate bunurile pământeşti, 
câtă vreme noi, pentru bunuri pământeşti am 
sacrificat Banatul!

	 „Prin	centralizare,	oraşele	de	la	vest,	care	alcătuiesc	azi	o	puternică	cultură	de	graniţă,		vor	ajunge	ruine	glorioase	în	profitul	unui	singur	oraş,	
al	Bucureştilor!”

Sever BOCU
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

Oameni care cinstesc locul naşterii lor

IOvA FIrCA

A venit pe această 
lume la 27 

aprilie 1908, în locali-
tatea Ciuchici, plasa 
Sasca Montană.

Şcoala primară de 
7 clase o făcut-o în lo-
calitatea natală, apoi 
s-a mutat în Bocşa, 

la un unchi din partea  mamei. Aici s-a angajat 
la  C.F.R. şi a făcut un curs de calificare pentru 
lăcătuşi de revizie C.F. După aproape un an, s-a 
mutat la Timişoara prin bunăvoinţa unei rude - 
Maxim Drăgoi, care l-a ajutat material şi moral. 
În scurt timp, a ajuns ajutor de revizor la  Depoul 
C.F.R. Timişoara. În aceeaşi perioadă, s-a înscris 
la liceul seral, pe care l-a absolvit cu rezultate 
bune.

Dornic să-şi formeze o carieră, s-a înscris la 
Şcoala de Canto şi Coregrafie din Cluj. De aici 
a fost trimis la unele cursuri „naţionale şi mo-
derne” la Bucureşti.

În anul 1938  a absolvit „Academia de Muzică 
şi Artă Dramatică” din Cluj secţia „Dramă”. 
După absolvire a activat la  Opera din Cluj, ca 
maestru de balet. De aici a plecat la o specia-
lizare de doi ani la  Opera de Stat din Bucureşti. 
În anul 1943, a fost reformat de către Grupul III  
Armata, din Spitalul Militar Galaţi.

În anul 1950  a fost mutat la  Opera din 
Timişoara, ca maestru de balet. De asemenea, a 
activat la mai multe ansambluri de dansuri popu-
lare ale unor întreprinderi.

A lucrat la  Cluj 12 ani, ca maestru de balet, 
unde a montat 170 de opere şi balete, printre care 
Aida, Faust, Carmen, Samson şi Dalila.

Pe lângă lucrările clasice, s-a manifestat şi 
în domeniul folclorului, la unităţi din întreaga 

ţară, cu echipe de amatori şi profesionişti, printre 
acestea numărându-se şi Ansamblul muncitoresc 
„Flacăra”. Cu ansamblul sârbesc din Timişoara a 
lucrat 3 ani şi a obţinut cele mai frumoase rezul-
tate, a instruit diverse formaţii, cu care s-a afir-
mat. Apoi coregrafi ca Nicolae Stănescu „Lăiţă” 
şi soţia sa Brânduşa cu care a colaborat la An-
samblul „Lazăr Cernescu” din Caransebeş şi la 
Ansamblul‚ „Timişul”’ din Timişoara cu Gheor-
ghe Drăghina din Greoni la Ansamblul C.F.R. 
din Oraviţa sau Anca Codruţ din Greoni la An-
samblul „Caraşul” al Casei Culturale „Cacova”.

După ieşirea la pensie, s-a retras la  Ciuchici, 
unde a moştenit bunurile mamei şi ale unchiului 
său. Aici a continuat să citească din marea sa 
bibliotecă şi să instruiască unele echipe de dan-
suri. A părăsit această lume într-una din zilele lu-
nii august a anului 1993, fiind înhumat în Cimi-
tirul din Ciuchici alături de rudele sale.

Festivalul „Sanda Ionel Marcu”

La Grădinari, în zilele de 6,7 octombrie 
2012, a avut loc ediţia a III-a a Festi-

valului Internaţional al Ansamblurilor de dans 
popular „SANDA IONEL  MARCU” la care au 
participat ansambluri din Serbia, Timiş şi Caraş-

Severin.
Au participat următoarele ansambluri folclo-

rice:
1. Societatea Cultural Artistică din MAJDAN-

PEK – Serbia,
2. Societatea Cultural Artistică din PORODIN – 

Serbia,
3. Ansamblul folcloric SEMENICUL CJCPCP  

Caraş-Severin din Reşiţa,
4. Ansamblul folcloric ARMENIŞANA al co-

munei Armeniş, Caraş-Severin, 
5. Ansamblul folcloric CUNUNIŢA al comunei 

Bănia, Caraş-Severin, 
6. Ansamblul folcloric DATINA al FEN, Caraş-

Severin,
7. Ansamblul folcloric CUNUNA TIMIŞULUI 

al comunei Ghiroda, Timiş,
8. Ansamblul folcloric PERLA BANATULUI  

din Lugoj, Timiş,

9. Ansamblul folcloric VOITEGIANA  al co-
munei Voiteg, Timiş,

10. Ansamblul folcloric CODRENII  al comunei 
Forotic, Caraş-Severin,

11. Ansamblul folcloric CÂRNIŞIEANA din 
Cârnecea, Caraş-Severin,

12. Ansamblul folcloric CARAŞUL al  Centru-
lui Cultural „Caraşul” din Grădinari, Caraş-
Severin. 

Monica GAIŢA

Andrada CĂDArIU

Mircea PETrOMAN

S-a născut la 19 mai 1908, în comuna Cacova, azi 
Grădinari, Caraş-Severin, din părinţii Min şi Maria, 

ţărani agricultori. A învăţat la şcoala din localitatea natală şi la 
Liceul „General Dragalina” din Oraviţa. Între anii 1928-1932, 
a studiat la Facultatea de Ştiinţe a Universităţii din Bucureşti şi 
a obţinut licenţa în ştiinţe naturale cu menţiunea „foarte bine”, 
cea mai mare pe atunci la amintita facultate. În perioada 1932-
1934 a studiat la Facultatea de Teologie din Bucureşti, unde a 
promovat examenul de licenţă cu tema: „Cosmogonia Biblică 
şi teoriile ştiinţifice”, obţinând nota 10. S-a înscris apoi la cursu-

rile de doctorat, pregătindu-şi teza „Creaţie şi evoluţie”, pe care, din cauza împrejurărilor 
nefavorabile nu a mai apucat să o susţină. Din 13 aprilie 1935, a funcţionat ca preot în 
satul natal, în iulie 1940 fiind transferat la parohia Caransebeş II, iar la 1 august 1943, 
s-a instalat la parohia Timişoreană Iosefin.

În anul 1940 a publicat la Caransebeş broşura: „Argumentul antropologic pentru 
dovedirea existenţei lui Dumnezeu”, urmată, în anul 1943, de volumul „Cosmogonia 
biblică şi teoriile Ştiinţifice”. Pentru activitatea desfăşurată a primit distincţia de proto-
pop onorific şi a fost numit preşedinte al Consistoriului Eparhial.

Ansamblul folcloric CArAŞUL  
prezent la Festivalul de folclor din valea Timocului  

- MALINIC 2012, a avut următorul program
21 sept. 2012 la ZLOT, 22 sept. 2012 la BOr, 

23 sept. 2012 la BrESTOvAC, SErBIA

So l i s t 
vocal 

Gheorghe 
Ieremici. 

Direcţia 
artistică a 
fost sem-
nată de psi-
holog Irina 
Mitreanu – 
directorul  
a n s a m -
b l u l u i , 
Coregrafia 

Codruţ Anca – directorul  Centrului Cultural „CARAŞUL” 
din Grădinari.

Cornelia FLOrEA

Despre coregraful şi maestrul de balet Ionel Marcu
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 oaia 
de Birchiº

Despre domnul pri-
mar al comunei 

noastre, spun astfel, pen-
tru că  revenindu-mi cin-
stea de a mă ocupa eu de 
„Foaia”, acestei frumoase 
aşezări, mă simt şi eu „bir-
chişancă”, ei bine, despre 
domnul Ioan Guţu, preşe-
dintele Uniunii Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric, domnul 

Vasile Todi, spunea odată: Ioan Guţu, face parte 
din acei puţini primari ai oropsitei Românii, pe care 
consătenii săi, l-ar alege în fruntea lor, chiar dacă 
nu ar mai candida. Face cinste acest om, comunei 
pe care o conduce!

Dialogul cu domnia sa, l-am realizat în acest în-
ceput de toamnă frumosă.

  Ştiu	că	aveţi	un	cult	pentru	familia	Mocioni.	Cum	
a	fost	primită	această	familie	în	perimetrul	comunei	
dumneavoastră?

4Este mult de povestit despre această familie. 
Pot doar să spun că au fost nişte oameni cu suflet 
mare care au ajutat comunitatea. A fost primită de 
cetăţeni chiar după ce a venit din exil, ei au între-
ţinut această familie şi tot ei au şi înmormântat-o. 
A fost o familie respectată, iar membrii familiei 
Mocioni, au fost consideraţi Iluştrii Românismului 
Bănăţean.
Ce	s-a	întâmplat	cu	actualele	proprietăţi	ale	fa-

miliei	Mocioni?
4Au fost revendicate de un urmaş testamen-

tar, nicidecum de un membru al familiei, având în 
vedere faptul că nu mai trăieşte nimeni din acea 
familie.

De	la	nobleţea	trecutului,	la…	prezent.	Ce	părere	
aveţi	despre	alegerile	ce	urmează?	Cum	credeţi	că	se	
vor	desfăşura?

4Cred că se vor desfăşura în condiţii normale, 
conform legii. Fără vociferări nu vor rămâne. Fie 
unii, fie alţii.
Data	trecută	ne-aţi	vorbit	despre	proiectele	care	

se	desfăşoară	la	nivelul	comunei.	Spuneţi-ne	cum	stă	
Birchişul	acum	la	acest	capitol?

4Proiectul Căminului Cultural s-a finalizat, iar 
programul de asfaltare al străzilor a fost blocat 
printr-o Hotărâre de Guvern.
Un	cuvânt	pentru	cetăţenii	comunei	Birchiş…
4Sănătate, spor la muncă şi cât mai multă feri-

cire şi bunăstare.

              Ioan Guţu, primarul comunei Birchiş

Interviu realizat de
ruxandra PĂCUrArIU

„Membrii familiei Mocioni, au fost consideraþi Iluºtrii Românismului Bãnãþean”

Ana Maria POPA

Pentru oaspeţii noştrii O familie care a făcut istorie pentru români 

Familia Mocioni este una dintre 
cele mai vechi clanuri nobilia-

re româneşti. Membrii ei au fost oameni 
politici importanţi, care s-au afirmat 
în Parlamentul de la Budapesta, dar şi 
în politica românească. Acum, familia 
Mocioni a intrat cu acte în regulă în is-
torie.

Nobilii din familia Mocioni au 
legături de prietenie cu Casa Regală a 
României. Regele Mihai a fost un a-
propiat al acestora, iar Castelul de la 
Săvârşin a fost cumpărat de la un mem-
bru al familiei Mocioni. Istoria familiei 
nobiliare poate fi reconstituită cu aju-
torul unei expoziţii deschise la Arad.

Istoricii au stabilit că membrii 
familiei Mocioni au ajuns pe melea-
gurile arădene în urma persecuţiilor la 
care erau supuse familiile creştine de 

către turci. Familia Mocioni este originară din Moscopole, Tesalia, unde deţinea 
proprietăţi serioase şi poseda cea mai frumoasă biserică din localitate, la altarul 
căreia slujea, de obicei, ca preot un membru al familiei. „Personalităţi influente, 
membrii familiei Mocioni şi-au construit cinci castele în localităţile Birchiş, Bulci, 
Căpâlnaş, Foeni şi Vlaicoveţ, toate înconjurate de parcuri frumoase. Astăzi se mai 
păstrează în România doar trei dintre ele. Cel de-al patrulea a fost distrus în 1919, 
iar cel de-al cincilea a rămas, după 1918, în Banatul Sârbesc”, spun istoricii. De-a 
lungul timpului, din marea familie Mocioni s-a remarcat Andrei, care a primit de 
la Împăratul austriac Iosif al II-lea în 1780, ca donaţie, domeniul Foeni şi titlu de 
baron. Urmaşul său, cu acelaşi nume, a participat la Adunarea de la Blaj din 1848, 
apoi a devenit membru al Parlamentului de la Budapesta. Andrei Mocioni al II-lea 
a militat pentru egala îndreptăţire politică, naţională şi confesională a popoarelor 
din Imperiul Austro-Ungar.

 Politica însă, pare a fi o tradiţie în familia Mocioni, iar o întreagă dinastie 
a ocupat diferite funcţii publice: Anton Mocioni – deputat; Anton Mocsony de 
Foeni – ministru; Eugeniu Mocioni – deputat; Gheorghe Mocioni – deputat; Petru 
Mocioni – deputat al judeţului Torontal;  Alexandru Mocioni – scriitor, jurnalist, 
politician, deputat, compozitor; Ion Mocsony Stârcea – mareşal al Curţii Regale 
din România. Alexandru Mocioni, descendent din ce-a de a doua ramură a fami-
liei, a fost ales deputat în Camera Ungară, unde a prezentat, în 1872, proiectul 
de lege referitor la înfiinţarea Universităţii din Cluj. A fost preşedinte al Partidu-
lui Naţional al Românilor din Banat şi Crişana, iar în anul 1893 a înfiinţat ziarul 
„Dreptatea” din Timişoara. A fost un mare intelectual, care vorbea perfect patru 
limbi straine, a studiat filozofia şi a compus muzică clasică. El s-a remarcat şi ca 
unul dintre primii compozitori români de sonate pentru violoncel şi a fost prieten 
cu Franz Liszt. Reşedinţa sa din Budapesta era renumită pentru seratele muzicale, 
unde participau compozitori şi interpreţi celebri.

Castelul MOCIONI-TELEKI 
din Căpâlnaş

Cas te lu l 
a fost 

ridicat de 
către familia 
nobiliară de 
origine aromână 
M o c i o n i , 
proprietară a 
domeniului. Fa-
milia Mocioni, 
prin reprezen-
tantul ei Con-
stantin Mo-
cioni, un preot 
ortodox, pleacă 
din Macedonia 
stabilindu-se în 
Ungaria. Cei 

cinci fii ai săi fac comerţ la Budapesta şi strâng o avere consistentă. Doi 
dintre ei, Andrei şi Mihai, sunt înnobilaţi de Împăratul Iosif al II-lea şi sunt 
strămoşii celor două ramuri ale familiei: de Mocioni şi de Foeni.

În istoria comunei Căpâlnaş contează ramura lui Mihai de Mocioni. El 
a locuit iniţial în Tokay, în Ungaria, unde avea case şi pământuri. Fii săi 
au fost înnobilaţi de către Francisc I. În a treia generaţie a acestei ramu-
ri, Mihai (1811-1890) se căsătoreşte în 1836 cu verişoara sa, Ecaterina 
de Foeni, unificând cele două familii. Tatăl Ecaterinei, Ioan Mocioni de 
Foeni, cumpară în 1853 de la contele Zichy domeniul de 6000 iugare de la 
Căpâlnaş cu suma de 260.000 florini. Acolo s-au stabilit cei doi, iar dome-
niul ajunge în posesia familiei Mocioni.

Cei doi soţi vor ridica un palat în stil francez. Atât timp cât a trăit, Eca-
terina a fost o figură dominantă a Căpâlnaşului, sprijinind pe fratele ei, 
Andrei, în susţinerea tuturor manifestaţiilor culturale româneşti din vremea 
sa, amenajând în una din camerele castelului o farmacie, medicamentele 
fiind oferite ţăranilor de pe domeniu.

Situat în centrul satului, castelul are un parter şi etaj. A fost ridicat în 
jurul anului 1860 de către arhitecţi şi meşteri italieni, fiind restaurat în 
anul 1964. Faţada este decorată cu patru coloane de piatră şi capiteluri 
corintice având în cele trei spaţii câte o uşă considerabilă, iar deasupra 
lor câte o fereastră pătrată şi este prevăzută deasupra în toată lungimea 
cu o coroniţă artistic dantelată. Uşile comunică între salonul castelului şi 
spaţioasa terasă, la care accesul din exterior este asigurat de două trepte de 
marmură în formă de semicerc. Înconjurat de un parc spaţios, castelul are 
în faţă statuia unui cerb.

Astăzi, în castel funcţionează un sanatoriu.

Estera rOSENBLUM
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În Remetea 
şcoala a în-

ceput cu gânduri 
mari. Ieşită din zile 
de sărbătoare, co-
muna străluceşte 
sub razele unui soa-
re al dimineţii. Iar 
eu, stau de vorbă cu 
domnul primar, pri-
mitor de altfel, ca în 
fiecare lună.

În	numărul	 trecut	am	prezentat	evenimentul	
Festivalul	 „Busuiocul	 Remeţean”.	 Ce	 părere	
aveţi	despre	felul	în	care	s-a	desfăşurat?

4Festivalul „Busuiocul Remeţean” s-a 
desfăşurat foarte bine, având în vedere faptul 
că s-a nimerit să fie pus într-o zi de sărbătoa-
re, Sfânta Marie Mică, deşi mulţi au trebuit să 
meargă şi în alte locuri. Mă bucur că toate an-

samblurile au fost prezente şi doresc să le mul-
ţumesc pe această cale. Sperăm să ne onoreze 
cu prezenţa şi să ne încânte cât mai mult şi de 
acum înainte.
Chiar	dacă	au	fost	puţini		cetăţeni,	credeţi	că	

s-au	simţit	bine?	Au	simţit	că	este	o	zi	de	sărbă-
toare?

4Da, din câte am observat, mai ales că au 
demonstrat-o prin faptul că au stat până la 
sfârşitul festivalului.
Având	 în	vedere	că	avem	 în	 faţă	un	nou	an	

şcolar,	ce	ne	puteţi	spune	despre	acest	început,	
în	comuna	noastră?

4Am început cu gânduri bune, deşi am în-
târziat puţin cu formalităţile. Avem puţine ca-
dre didactice şi am fost nevoiţi să comprimăm 
clasele I-III. Am discutat cu domnul Inspector 
General de suplimentarea posturilor şi ne-a 
promis că ne mai dă o educatoare pentru şcoa-
la din Ianova şi o învăţătoare pentru Remetea.

Ce	părere	aveţi	despre	introducerea	clasei	0	
în	învăţământul	primar?

4Nu am o părere foarte bună. În primul 
rând, acei copii nu şi-au terminat copilăria şi nu 
au trecut prin toate etapele grădiniţei aşa cum 
au făcut-o cei din generaţia trecută. În anul I, 
copii vor fi deja plictisiţi, iar profesorii sunt su-
prasolicitaţi deşi regimul de învăţământ este 
apropiat celui de la grădiniţă.

Noi avem acum o grădiniţă cu program pre-
lungit şi sperăm să avem cât mai mulţi copii în-
scrişi, deşi implică anumite costuri, iar pentru 
părinţi este destul de greu. 
Ce	le	transmiteţi	cetăţenilor?
4Sănătate în primul rând şi spor la muncă. 

Bineînţeles, mi-aş dori să susţină Primăria din 
toate punctele de vedere.

               Ilie Golubov, primar al comunei Remetea Mare

Interviu realizat de
Katherine SCHNEIDEr

„Nu am o pãrere bunã despre clasa 0”

Miruna LOTEANU

Nobili ai comunei noastre

Familia a fost 
înnobilată la data 

de 29.01.1753, de către Fami-
lie originară din comitatul 
Trencin, figurând printre no-
bili la recensământul din 1754-
55. Din familie László a fost 
episcop de Cenad, iar fratele 
acestuia, János, a fost, între 
1790-95 subprefect secund 
al comitatului Timiş, iar între 

1807-1809 prim-subprefect al comitatului. Încă de 
pe vremea când a fost locţiitor de notar în comitatul 
Arad a cumpărat moşia de la Remetea (în 1781).

Kőszeghy 
(de remete/remetea).

Blazon:

Andronochi Miruna Ioana
Ardelean Nicolas Daniel
Barbat-Bogdan Ana
Berbec Sara Gabriela
Bortes Dorinel Florin

Bososchi Lucas Ionuţ Adrian
Cuc Alexandra Raluca
Mihai Mihăiţă Alexandru

Miloş Maryo Kasian
Musuleac Răzvan Gabriel
Mutu Mario Ştefan
Pupăză Răzvan Adelin
Rusu Ana-Maria Georgiana

Savuca Beatrice Maria
Tutulea Mircea Petru
Ursadan Timea Alexandra

Clasa  Pregătitoare  
 Înv. Andreea DrAgA

„Trecutul	trăieşte,	e	viu,	ia	parte	la	prezent,	îl	influenţează	
şi	se	schimbă	în	funcţie	de	ceea	ce	ni	se	întâmplă.”

Octavian	Paler

Din albumul bucuriei

Istoricul comparat cu realitatea

Adevăratul costum popular local, după spusele femeilor bătrâne, a fost poale ţesute din cânepă, 
cu opreg cu ciucuri ţesute din lână care variau între cele două culori negru sau roşu, după vârstă.

Acest port s-a denaturat după venirea nemţilor şi ungurilor, având în vedere că portul acesta nu 
se murdăreşte aşa de repede şi fiind mai ieftin şi fără bătaie de cap, prin faptul că se cumpăra mate-
rialul din prăvălie. Astăzi ne găsim 
în faţa unui costum, care numai 
bănăţean nu poate fi. Ne găsim 
în faţa unui costum compus din 
adunături de modele împreunate. În 
locul opregelor cu ciucuri a apărut 
cotrânţa cu aur, fir, sau argint sau pe 
cotrânţă îşi atârna taleri mărunţi pe 
care se mai găseşte şi astăzi efigia 
maghiară. Este de remarcat luxul 
la care s-a ajuns în ultima vreme la 
apogeu datorită mătăsurilor care au 
apărut în dughenele evreieşti din 
Timişoara şi pe care tineri şi tinerele 
ianovene le cumpără cu nesaţ pentru 
a se împodobii cu fală în zilele de 
sărbătoare. Nevoile războiului însă, 
l-a întors pe român iarăşi la cânepă. 
Dar nu putea şti dacă îl va întoarce 
şi la adevăratul port românesc de 
odinioară.

Din monografia ianovei

Sabina LIvESCU

Bobocii remeţeni
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia
de Jimbolia

Banatul de altădată

„Tot ce facem acum se va vedea cât de curând”
Adrian Darius Postelnicu - primar al oraşului Jimbolia

Zi de 
t o a m n ă 

frumoasă, de 
toamnă sado-
veniană, la pri-
măria oraşului, 
domnul primar 
ne primeşte ca 
întodeauna, cu 
zâmbet şi vor-

be frumoase. Ştiind că timpul dânsului, repre-
zintă şi timpul cetăţenilor, am încercat să fim 
cât mai laconici.

Domnule	 primar,	 mulţumindu-vă	 pentru	
amabilitatea	de	a	ne	primi,	pentru	un	dialog	ce	
va	apărea	în	chiar	„Foaia	de	Jimbolia”,	„foa-
ie”	citită	de	peste	18.000	de	cititori,	vă	invit	la	
doi	paşi	în	urma	acestei	luni,	pentru	a	vă	între-
ba,	cum	vi	s-au	părut	în	acest	an	„Zilele	Ora-
şului	Jimbolia”?

4Având în vedere că le-am organizat pen-
tru prima oară, consider că Zilele Oraşului 
Jimbolia au decurs foarte bine, au fost reu-
şite, dar asta a spus şi mulţimea care a fost 
prezentă. A fost frumos, mai cu seamă faptul 
că s-au desfăşurat în fiecare zi spectacole pe 
scenă, timp de trei zile. Vineri şi sâmbătă am 
avut program special pentru cei tineri, iar du-
minică am avut un program de muzică popu-
lară.

Care	 sunt	 priorităţile	 în	 ultima	 decadă	 a	
acestui	an?

4Lucrăm pe infrastructură, pentru dru-
muri, deci avem câteva proiecte în derulare. 
Acum pregătim, împreună cu Aquatim, cana-
lizarea oraşului, proiect care îl începem anul 
viitor. În acest proiect, care se află deja în 
derulare, schimbăm toate instalaţiile de ilu-
minat din oraş, le înlocuim cu becuri mai per-
formante şi mai rezistente. Pe fiecare stâlp 
din oraş vom pune becuri, pe unde este pre-
văzută instalaţia, pentru iluminatul stradal, 
în condiţiile în care exista doar o lampă de 
iluminat la trei sau patru stâlpi. Urmează des-
chiderea de şantier pentru 14 km de asfalt în 
oraş, cu drumuri, cu şanţuri, cu rigole pe mar-
ginea acelor şanţuri, inclusiv parcare în faţa 
pieţei oraşului. Apoi, în primăvară, vrem să 
dăm drumul la pistele de biciclete din cadrul 
aceluiaşi proiect; este vorba de 16 km de pis-
tă de biciclete.

Cu	ce	gânduri	aţi	„început”	noul	an	şcolar?
4 Dat fiind faptul că sunt la primul man-

dat, am deschis primul an şcolar şi bineînţeles 
că am început doar cu gânduri măreţe şi cu 
garanţia mea şi a echipei mele că îi vom susţi-
ne din orice punct de vedere, dar cu condiţia 
ca şcoala să devină mai performantă din orice 
unghi. Vrem mai mult faţă de anii anteriori.

Ce	proiecte	pregătiţi	pentru	elevii	din	Jim-
bolia?

4 Pe diferite aspecte avem anumite pla-
nuri având în vedere că nu prea au fost mo-
bilizaţi aceşti elevi. În cadrul Casei de Cultură 
vrem să facem cursuri de dans şi cursuri pen-
tru anumite instrumente muzicale. Susţinem 
de asemenea şi sportul, mai ales că avem un 
club şcolar de handbal. La fotbal avem mai 
bine de 100 de copii, care minori fiind îşi pe-
trec timpul practicând acest sport. Am alocat 
de curând nişte bani pentru fotbal, printr-o 
hotărâre de consiliu. La lupte avem campioni 
europeni, naţionali. Avem şi o şcoală nouă. 
Acum lucrăm la Şcoala cu clasele I-IV, unde 
vrem să refacem interiorul şi curtea şcolii. 
Avem gânduri măreţe, dar în limita bugetului 
şi dorim de asemenea o calitate superioară.

Cu	promisiunea	că	–	pentru	buna	informare	
a	cetăţenilor	–	vom	apela	lunar	la	un	scurt	dia-
log	cu	dumneavoastră,	ce	uraţi	la	capătul	aces-
tei	întâlniri,	locuitorilor	oraşului	Jimbolia?

4Cele mai bune gânduri şi doresc ca ei 
să aibă încredere în mine, pentru că le voi 
demonstra că merită. Noi muncim mult, dar 
suntem oameni, aşa că trebuie să ne înţelea-
gă. Tot ce facem acum se va vedea cât de cu-
rând.

Interviu realizat de
Cornelia vASILIU 

nu-l	căuta
pe	rapsodul
a	cărui	inimă
eclipsează	soarele
al	cărui	suflet
îmbujorează	luna
a	cărui	privire
face	ca	moartea
să	nu	se	simtă

în	apele	sale
al	cărui	glas
provoacă	accese
de	gelozie
la	dumnezeu
a	trecut
adineauri	cu	o
pâine	sub	braţ

nu-l	căuta
în	parnas
sau	în	rai
uite-l	acolo
împleteşte
versul	între
florile	de
mucegai

Tineri poeţi ai oraşului nostru

vErS
Ioan S. Mitruţ

Memorialul Georgeta Ottrok

Vineri, 26 octombrie 2012, începând cu ora 11:30, a avut loc în localitatea Jimbolia tradiţionalul 
cros, desfăşurat cu ocazia Memorialului Georgeta Ottrok, ediţia a V-a, organizat de Primăria 

oraşului Jimbolia şi de Şcoala Gimnazială Jimbolia.
În cadrul acestui eveniment au fost prezenţi elevi ai claselor V-VIII ai Şcolii Gimnaziale, elevi ai 

claselor IX-XII – Liceul Tehnologic, Jimbolia, dar şi alţi elevi din întreg judeţul, însoţiţi de cadre didac-
tice. 

Competiţia a fost un real succes şi de bun augur, aceasta fiind o oportunitate de stabilire a noii legături 
între elevii iubitori de mişcare din zonă.

Ana-Maria COTOŞPAN
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia 
de Fãget

Între personalităţile care au 
mărturisit credinţa în Dum-

nezeu cu preţul vieţii s-a aflat şi 
Victor Feneşiu (1890-1952), per-
sonalitate a Banatului, participant 
la actul Unirii din 1918. Suferinţele 
din închisorile prin care a trecut au 
dus la moartea lui în lagărul de la 
Valea Neagră.

Născut într-o familie cu sen-
timente profund naţionale şi cu 
respect pentru valorile neamului 
şi pentru Biserică, Victor Feneşiu 
a venit pe lume în Făget (judeţul 
Timiş). După absolvirea cursuri-
lor primare în localitatea natală, 
a studiat la Şcoala Comercială 
Superioară din Timişoara, tinereţea 
fiindu-i marcată de participarea 
cu însufleţire la mişcarea politică 

naţională din Banat, dar şi la Marea Adunare Naţională din 1 Decembrie 
1918 de la Alba Iulia. Între 1933-1937 a fost ales senator de Severin, ca 
dovadă a preţuirii de care se bucura. S-a dedicat cu multă râvnă susţinerii 
materiale a multor biserici şi asociaţii culturale şi comerciale din Timiş.

Istoricul Dumitru Tomoni scrie în monografia Făgetului că Feneşiu 
a obţinut finanţare şi a participat cu bani proprii la renovarea şi dotarea 
corespunzătoare a 12 biserici ortodoxe şi oficii parohiale, 10 primării, pre-
cum şi a 19 şcoli din Făget şi împrejurimi. Din convingere creştină a con-
tribuit financiar şi la ridicarea Crucii de pe Muntele Mic dedicată eroilor 
bănăţeni căzuţi în lupta pentru reîntregire.

Ales în 1946 deputat din partea Partidului Naţional Liberal, a contri-
buit cu şi mai mare zel la modernizarea instituţiilor din locurile natale, 
considerând că „biserica este un suport esenţial în propăşirea ţării şi buna 
înţelegere între oameni˝ („Martiri pentru Hristos din România, în perioada 
regimului comunist", Editura Institutului Biblic şi de Misiune al Bisericii 

Ortodoxe Române).
Autorităţile comuniste au sesizat că un om ca Feneşiu poate fi un peri-

col pentru sistemul ateu, astfel încât la 4 martie 1948 l-au arestat, cu vina 
de „crimă de sabotaj la adresa statului”. Eliberat după un an şi şase luni, 
a fost supravegheat şi ameninţat mereu, apoi a fost arestat din nou la 15 
august 1952, trimis la Timişoara, iar de acolo la Canal.

victor Feneşiu, un suflet alb pentru valea Neagră

Zona etnografică Făget străjuieşte Munţii 
Poiana Ruscă în partea de nord-vest. Sub 

aspect fizico-geografic se suprapune depresiunii 
intracolinare a Făgetului, unitate intermediară 
între munţii Poiana Ruscă şi Dealurile de Vest, 
iar sub aspect hidrografic, bazinului superior al 
râului Bega şi afluenţii acestuia.

Aşezările rurale din zona etnografică Făget, 
deşi consemnate târziu în documente, o dată cu 
pătrunderea relaţiilor juridice feudale, asemenea 
tuturor satelor bănăţene, sunt mult mai vechi. 
Proprii zonei Făgetului sunt satele de vale, tot 
din categoria aşezărilor naturale sau endogene. 
În regiunile muntoase şi deluroase, aşa cum este 
cea din jurul Făgetului, aproape că nu există sat 
prin care să nu treacă firul unei ape, ştiut fiind 
că mai ales în asemenea zone existenţa satului 
românesc este strâns legată de apele curgătoare 
(pe Valea Vădanei, afluent al Begheiului, se 
află satele Jupâneşti, Brăneşti, Băteşti, pe braţul 

Bega Luncani, Luncanii de Jos, Tomeşti, 
Româneşti, Curtea, pe braţul Bega Poieni, 
Poieni, Crivina de Sus, Pietroasa, pe Valea 
Zoltianei, Zolt, Gladna Română, Gladna 
Montană, pe Valea Hăuzească, Hăuzeşti şi 
Fârdea, pe Valea Sărazului, Drinova, Jureşti, 
Bârna, Sărăzani).

O altă formă de organizare a spaţiului 
rural sunt sălaşele (colibe, căsoaie, grajduri, 
poeţi) care fac parte din categoria aşezărilor 
cu funcţionare nepermanentă. Cele mai 
multe se întâlnesc în zona Făgetului (satele 
Crivina de Sus, Poieni, Fărăşeşti, Luncanii 
de Jos) şi reprezintă puncte de sprijin pentru 
activităţile tradiţionale, în special pentru cele 
agricole (creşterea bovinelor şi a ovinelor). Foar-
te multe sunt părăsite, datorită transformărilor 
social-economice apărute în ultima perioadă în 
spaţiul rural.

Din analiza teritorială a aşezărilor rurale din 
zona Făgetului, rolul de „sat românesc” şi-l 

asumă satele Fărăşeşti, Crivina de Sus, Poieni, 
Baloşeşti. Acest lucru se datorează coeziunii so-
ciale strâns legată de gradul de rudenie existent 
între locuitorii acestor localităţi.

Este tristă imaginea satelor româneşti care 
luptă pentru existenţă, deşi calitatea umană 
suferă un proces de degradare continuă.

Oana LUNCAN

Aşezările rurale din zona etnografică Făget

Elena CIOrOGArIU

„Aproape că nu există sat prin care să nu treacă firul unei ape”

 Făgetul de odinioară

Ştiaţi că…
● Făgetul şi-a luat numele de la pădurile de fagi din zonă, fiind consemnat în 

documente în diferite forme?
● După căderea Timişoarei, cetatea Făget a fost ocupată de turci? Aceştia au 

instalat acolo o garnizoană ce trăia numai din jafuri.
● Localităţile înfrăţite cu Făgetul sunt Aletea (Elek) din Ungaria, Cervinara din 

Italia şi Comunitatea Comunelor din Mirebellois din Franţa?
● La 1660, călătorul turc Evlia Celebi, trecând prin Făget făcea o descriere a 

cetătii medievale: „A fost construită de o femeie cu numele de Tilen... E o 
construcţie în formă pătrată, frumoasă şi tare. La apus se află o poartă care dă 
spre câmpie. E acoperită în întregime cu şindrilă, dar nu are piaţă şi bazar sau 
altceva. Este doar un turn de serhat.”
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REGIA AUTONOMĂ DE TRANSPORT 
TIMIŞOARA

B-dul Take Ionescu nr. 56, 300074, Timişoara
Centrală: 0356803700; Fax: 0356003901

INSPECŢII TEHNICE PERIODICE LA R.A.T.T.
Staţia I.T.P. din cadrul R.A.T. Timişoara efectuează inspecţii tehnice 

periodice la cele mai bune preţuri de pe piaţă. Inspecţiile se fac la 
următoarele categorii de autovehicule:

- autovehicule cu masă tehnică max. autorizată sub 3,5 t;
- autovehicule cu masă tehnică max. autorizată peste 3,5 t;
- remorci şi semiremorci cu sistem de frânare;
- remorci cu frânare inerţială;
- remorci fără sistem de frânare;
- vehicule care deţin C.I.V şi sunt înregistrate pe primării.
De asemenea, efectuăm şi verificări în urma ieşirii din reparaţie la 

vehiculele aparţinând terţilor care prezintă o comanda scrisă (conform 
RNTR-1).

Ne găsiţi în fiecare zi de luni până vineri de la 9 la 17 în Bvd. Dâmboviţa, 
nr. 1/3, în depoul R.A.T.T., lângă centrul Alfa. Pentru detalii suplimentare 
apelaţi 0356 803 702 sau vizitaţi www.ratt.ro.

Tarifele inspecţiilor periodice (cu T.V.A.) sunt următoarele:  

Nr. Categorie tarif 
lei

tarif reverificări 
siguranţă (35%)

tarif reverificări 
poluare (25%)

tarif reverificări 
altele (10%)

1. Autoturism 80 30 20 8

2.
Autoutil i tară, 
microbuz sub 
3,5 t inclusiv

100 35 25 10

3. A u t o v e h i c u l 
peste 3,5 t 120 40 30 15

4.
Remorcă şi ru-
lotă fără sistem 
de frânare

60 21 0 6

5.

Remorcă şi ru-
lotă fără sistem 
de frânare sub 
3,5 t inclusiv

80 30 0 8

6.
Remorcă şi 
s e m i r e m o r c ă 
peste 3,5 t

160 60 0 20

LANSARE PROIECT „REABILITARE, MODERNIZARE ŞI DOTARE 
AMBULATORIU SPITALUL ORĂŞENESC ÎN LOCALITATEA OŢELU 

ROŞU, JUDEŢUL CARAŞ-SEVERIN”
În data de 04.11.2011 a avut loc semnarea contractului de finanţare 

prin Regio - Programul Operaţional Regional 2007 – 2013, Axa prioritară 
3, Domeniul major de intervenţie 3.1, între Ministerul Dezvoltării 
Regionale şi Turismului prin Agenţia pentru Dezvoltare Regională Vest 
şi Unitatea administrativ-teritorială Oraşul Oţelu Roşu în valoare de 
4.290.078,00 lei reprezentând valoarea totală eligibilă a proiectului şi 
având ca obiect acordarea finanţării nerambursabile de către AM POR 
pentru implementarea proiectului „Reabilitare, modernizare şi dotare 
ambulatoriu Spitalul Orăşenesc în localitatea Oţelu Roşu, judeţul Caraş-
Severin” în valoare de 5.314.217,92 lei.

Proiectul vizează reabilitarea, modernizarea şi dotarea ambulatoriilor 
de specialitate din cadrul Spitalului Orăşenesc Oţelu Roşu, în vederea 
îmbunătăţirii infrastructurii serviciilor de sănătate, a calităţii acestora şi 
asigurarea unui acces egal al cetăţenilor la serviciile de sănătate.

Durata de implementare a proiectului este de 18 luni, între 04.11.2011 
şi 04.05.2013.

Informaţii suplimentare se pot obţine la număr de telefon:  
0255/530.803, număr de  fax: 0255/206.086, adresă poştă electronică – 
primaria_otelurosu@yahoo.com.

Conţinutul acestui material nu reprezintă în mod obligatoriu poziţia 
oficială a Uniunii Europene sau a Guvernului României.

COMUNICAT DE PRESĂ
25.10.2012, oŢelU roŞU

GUVERNUL ROMÂNIEI

Ministerul Dezvoltării

Regionale şi Turismului

ORAŞUL OŢELU ROŞU

UNIUNEA EUROPEANĂ

FONDUL EUROPEAN

PENTRU DEZVOLTARE REGIONALĂ

PROGRAMUL OPERAŢIONAL REGIONAL VEST

Iniţiativă locală. Dezvoltare regională Instrumente Structurale
2007-2013

www.inforegio.ro
Investim în viitorul tău! proiect selectat în cadrul Programului Operaţional de Uniunea Europeană prin Fondul 

European de Dezvoltare Regională 
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Daicoviciu

"Dumneavoastrã, care lucraþi la „foaia” noastrã, sunteþi mereu bineveniþi în biroul meu"
Daniel Boambeş - primar al comunei Daicoviciu

To a m n ă 
frumoasă, 

decupată parcă din 
doina Banatului. Zi 
de toamnă dom-
nească, zi în care, în 
puţinul timp liber ră-
mas, domnul primar 
al comunei noastre, 

ne-a primit, aşa cum o face lunar, pentru un scurt 
dialog, privind destinul localităţii noastre.
Domule	primar,	 vă	mulţumim	din	 chiar	debutul	

dialogului	nostru,	pentru	amabilitatea	de	a	ne	primi,	
iar	întrebarea	de	început	sună	astfel:	să	aduci	inves-
titori	e	foarte	greu,	iar	să-i	convingi	este	şi	mai	greu.	
Spuneţi-ne	 în	 ce	 fază	 se	 află	 situaţia	 investitorilor	
dumneavoastră	din	comuna	Constantin	Daicoviciu?

4Înainte să vă răspund, vreau să repet încă 
odată, că dumneavoastră, care lucraţi la „foaia” 
noastră, Foaia de Daicoviciu, sunteţi mereu bine-
veniţi în biroul meu. Referitor la întrebare, este 
greu, e adevărat, dar nu imposibil. Recent am luat 
legătura cu un investitor din Italia, care ar vrea să 
investească 1 milion de euro să realizeze un obiec-
tiv de parc fotovoltaic pentru comuna noastră. 
Noi am dezmembrat suprafaţa de teren unde se 
va dezvolta acest obiectiv, care va aduce foarte 
multe foloase comunei. În primul rând bani la bu-
getul local şi locuri de muncă. În al doilea rând vom 
avea asigurat, pentru instituţiile publice, ilumina-
tul gratuit, iar dacă vom găsi baza legală, dorim să 

asigurăm, pentru cazurile sociale, facilităţi pentru 
iluminatul personal. Este foarte bine că în acest 
mandat avem majoritatea în Consiliul Local şi pu-
tem să asigurăm viitorilor investitori condiţiile de 
care au nevoie.
	Se	întâmplă	şi	la	dumneavoastră,	cum	se	întâm-

plă	şi	în	alte	locuri,	ca	anumiţi	consilieri	să	se	opună	
intereselor	comunei?

4 Cu toate că trăim în 2012, de la atâţia ani de 
la Revoluţie, credeam că începem să ne trezim, să 
ne maturizăm. Se pare că încă se întâmplă să avem  
obstrucţionări în realizarea unor obiective. Încă 
mai sunt oameni răi, care chiar dacă sunt aleşii co-
munităţii şi pun mâna pe Biblie atunci când depun 
un jurământ, încă nu gândesc cu sufletul dezvolta-
rea unei comune. Probabil gândesc în interese pe 
care eu nu pot să le accept. Îi mulţumesc Lui Dum-
nezeu că avem majoritate în Consiliul Local şi că la 
noi nu există această piedică.

	Am	înţeles	că	aveţi	întâlniri	repetate	cu	oamenii	
comunei.	Cum	frumos	spunea	cineva:	„Primarul	se	
întâlneşte	 cu	 bătrânii	 satului.”	De	 câte	 ori	 se	 în-
tâmplă	acest	lucru?

4Avem mai multe sate şi încercăm să le acope-
rim pe toate. În fiecare săptămână, la trei sau patru 
luni, facem o întâlnire în fiecare sat. Aceste întâlniri 
sunt foarte benefice, deoarecec aici nu se dezbat 
numai problemele din Consiliul Local, ci inclusiv 
problemele cu care se confruntă oamenii în viaţa 
socială, zi de zi. Aici putem lua decizii care sunt be-

nefice şi sunt puse în discuţie în Consilul Local. Şi 
cred că sunt mai puternice aceste discuţii cu bătrâ-
nii, deoarece la ei găsim înţelepciunea şi sfatul cel 
bun, tot ceea ce ei ne pot oferi nouă, tinerilor.

	 Îmi	 spuneaţi	 că	 regretaţi	 un	 lucru	 şi	 anume:	
„Dacă	pe	vremuri,	o	strângere	de	mână	ţinea	locul	
unei	înţelegeri	scrise,	astăzi	nici	măcar	o	înţelegere	
scrisă	nu	mai	poate	ţine	loc	cuvântului.”

4Da, este foarte regretabil acest lucru. Oame-
nii vor redevenii acei oameni de „da” şi de „nu” 
atunci când ne vom maturiza mai mult. Îmi dau 
seama de faptul că a fi om e lucru mare.

Cum	priviţi	perspectiva	de	a	încheia	această	înţe-
legere	pentru	parcul	fotovoltaic?	Are	obiective	reale?

4 În Consiliul Local s-a dat acordul pentru in-
vestiţie, noi am dezmembrat terenul şi urmează 
să-l concesionăm prin altă hotărâre în Consiliul Lo-
cal, după care investitorul va demara procedura 
investiţiei. Este vorba de o suprafaţă de 7 hectare.

 Avem, pe lângă acest investitor şi PSA în de-
rulare pe licitaţie, asfaltarea de străzi în comună, 
înfiinţarea de Centru de Informare Turistică şi un 
contract semnat, un proiect în aşteptare, pentru 
un Centru de zi pentru copiii săraci, elevi la Macio-
va. Avem depuse proiecte de apă şi canalizare, dar 
aşteptăm să se încheie această frământare politică 
ca să putem să intrăm pe drumul liniştit al dezvol-
tării noastre în România.

Brânduşa UDrIŞTE

Din cauza secetei prelungite şi a iresponsabilităţii unor persoane necunoscute, incendiile de 
vegetaţie uscată au dat bătăi mari de cap autorităţilor. În toate localităţile Comunei au fost astfel 

de incidente, însă cel care a creat probleme cu adevărat mari a fost cel din localitatea Peştere, care timp 
de mai multe zile nu a putut fi stins. Din păcate, au fost afectate livezile de pruni şi cireşi ale localnicilor, 
sătenii şi pompierii încercând din răsputeri, timp de mai multe zile, să reducă la minim pagubele.

Ne exprimăm părerea de rău şi regretul pentru pierderile suferite, faţă de cetăţenii care au avut 
livezile mistuite de foc. De asemenea, pe această cale dorim să le mulţumim cetăţenilor care indiferent 
de perioada zilei, s-au unit şi au contribuit cum au putut mai bine la stingerea incendiului.

Pentru viitor conducerea locală face apel la înţelegerea şi bunăvoinţa dumneavoastră, a tuturor, de a 
conştientiza faptul că un foc mic aprinde o pădure mare şi vă rugăm respectuos să nu daţi foc vegetaţiei 
uscate de pe pajişte, iar în conformitate cu Legea 307/2006 privind apărarea împotriva incendiilor, per-
soanele fizice şi juridice au obligaţia să nu primejduiască prin deciziile şi faptele lor, viaţa, bunurile şi 
mediul, în caz contrar vor fi pedepsiţi conform legii.

Ania MOSCOvICI 

Asociaţia Sportivă 
vULTUrII PrISACA

În urma rezultatelor slabe a echipei de fot-
bal a comunei, A.S. Globus Căvăran, care 

pe parcursul a două campionate de fotbal consecu-
tive nu a dat nici un semn de progres, ba mai mult, 
au fost acumulate penalităţi datorită unor abateri 
disciplinare, prin Hotărâre de Consiliu Local s-a 
aprobat amenajarea terenului de fotbal la Prisaca. 
În aceste condiţii, a luat fiinţă echipa de fotbal 
A.S. Vulturii Prisaca, iar după înscrierea în Liga 
a V-a, zona Caransebeş, echipa a fost autorizată şi 
recunoscută drept echipa oficială de fotbal a Comu-
nei Constantin Daicoviciu.

De la deschiderea turului Ligii a V-a, în prima 
etapă a campionatului, echipa locală de fotbal a 
întâlnit pe teren propriu echipa AS Rapid Buchin, 
în etapa a II-a cu AS Agmonia Zavoi, etapa a III-a 
cu Timişul Slatina Timiş, etapa a IV-a cu Marmura 
Rusca Montană, etapa a V-a cu Cs Scorilo Autoca-
tania III Caransebeş, etapa a VI-a cu Vulturii Obreja, 
etapa a VII-a cu Victoria Varciorova, etapa a VIII-a 
cu Narcisa Zerveşti, etapa a IX-a cu AS Bucoşniţa, 
etapa a X-a cu Unirea Voilova, etapa a XI-a cu AS 
Teregova, etapa a XII-a cu CFR Era Caransebeş, 
etapa a XIII-a cu Hidrocon Marga, etapa a XIV-a 
cu Ad Mediam Mehadia, iar în data de 2 decembrie 
tot pe teren propriu în meciul pentru etapa a XV-a 
va întâlni echipa Speranţa Varciorova. 

Conducerea administraţiei publice locale susţine 
echipa pe întreg parcursul etapelor şi urează succes 
şi rezultate bune în activitatea fotbalistică.

Luiza FENEŞAN 

La jumătatea lunii lui gustar a avut loc sărbătoarea de 65 de ani de mărturie baptistă în locali-
tatea Peştere, precum şi 20 de ani de la inaugurarea actualului lăcaş de cult. În mijloc de vară 

călduroasă, atmosfera a fost propice pentru organizarea cu succes a evenimentului satului şi bisericii 
baptiste din localitate, eveniment la care au participat pastorii din toate comunele învecinate din zona 
locală şi a Caransebeşului, respectiv Borlova, Slatina Timiş, Varciorova, Bucoşniţa, Teregova, Maciova, 
etc. 

La această Sărbătoare au fost prezenţi reprezentanţii autorităţilor locale, domnul primar Boambeş 
Daniel, domnul Muntean Petru – consilier al primarului, doamna secretar Ana Sibistean, precum şi 
domnul Florentin Bagiu – şef de post şi doamna doctor Mariana Şerbescu. 

Au slujit prin cântare Fanfara de la Borlova şi un grup de pastori din Caraş-Severin, iar Cuvântul a 
fost propăvăduit prin fratele Lazăr Arnăuţ, pastor al Bisericii Baptiste din Borlova.

A fost o zi binecuvântată, în care ne-a purtat pe braţele Sale ocrotitoare şi a vegheat asupra noastră 
fiecare clipă.

Mulţumim tuturor celor care au răspuns pozitiv invitaţiei noastre, au fost alături de noi şi ne-am 
bucurat împreună.

Dumnezeu să vă binecuvânteze!

O zi binecuvântată

Neatenţia duce la dezastru

Incendii de vegetaţie în Constantin Daicoviciu

Interviu realizat de
violeta CErNAT
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„Aici am ales sã rãmân pânã mã voi stinge din viaþã”
Petru Pop – primar al comunei Obreja

„Cu dragul meu 
prieten Petru Pop, 
va trebui să ai răb-
dare pentru a reuşi 
să închei un inter-
viu. Şi asta nu pen-
tru că el, ar fi re-
fractar dialogului, 
ci pentru că acest 
primar de pe malul 
stâng al Bistrei, e 
chiar un om ocu-
pat. Şi ştii de ce? 
Pentru că Obreja, 

pentru el, este casa lui; cu toţi locuitorii ei.”
Astfel a sunat avertismentul domnului Vasile 

Todi, preşedintele nostru, al jurnaliştilor din Ţara 
Banatului, atunci când a aflat de dorinţa mea de 
a realiza un interviu cu domnul Petru Pop, prima-
rul comunei Obreja. Şi totuşi...
Domnule	primar,	cum	vi	s-a	părut	acest	an	din	

punct	de	vedere	electoral?
4Anul acesta a fost unul normal, dar în zone-

le de normalitate democratică ale lumii au fost 
şi momente de vârf ale comunicării şi mobilizării 
politice. La noi, din nefericire, nu ne puteam aş-
tepta la acest lucru din mai multe motive…

Adică?
4Nu mi-a plăcut cum s-au desfăşurat lucruri-

le la referendum.
 Şcoala	 este	 un	 prilej	 de	 bucurie	 pentru	 toţi	

elevii,	părinţii	şi	cadrele	didactice.	Cum	a	primit	
Obreja	primele	zile	ale	activităţii	şcolare?

4 Foarte bine, având în vedere faptul că 
avem câte o şcoală în fiecare sat. La Ciuta, Iaz şi 
Var avem Şcoala cu clasele I-IV şi Grădiniţă, iar la 
Obreja avem Şcoala cu clasele I-VIII şi Grădiniţă.  
Şcolile sunt impecabile la noi, spre bucuria tutu-
ror.
Domnule	primar,	chiar	nici	o	problemă?
4O singură problemă ar fi în privinţa şcolilor 

şi anume lipsa cadrelor didactice titulare. Sunt 
prea puţini cei care sunt titulari şi prea puţini cei 
care au domiciliul în Obreja.  Mi-ar fi plăcut să fie 
din comună, pentru a fi cât mai aproape de elevi.

 Care	sunt	priorităţile	comunei	Obreja?
4Introducerea canalizării în toată comuna, 

precum şi a staţiilor de epurare, dar şi reabilita-
rea străzilor. Am avut proiectul ce conţinea repa-
rarea podeţelor şi rigolelor, care era în sumă de 
aproximativ 3 milioane de euro, dar s-a întrerupt 
din păcate. Cât despre Var, anul acesta vrem să 
finalizăm reparaţiile la Şcoala Generală şi la Că-

minul Cultural.
Vrem să se limpezească lucrurile, aşa că aş-

teptăm până după alegeri pentru a putea rezol-
va aceste probleme.
Care	 a	 fost	 prima	 măsură	 pe	 care	 aţi	 luat-o	

imediat	după	alegerile	din	această	vară?
4Nu am putut să iau nici o măsură, deoarece 

nu am primit nici un ban pentru a face ceva.
 Aveţi	o	anume	amintire	care	vă	leagă	de	Obre-

ja?
4Faptul că sunt născut şi crescut aici e de 

ajuns pentru a numi acest lucru cea mai frumoa-
să amintire. Dacă vroiam să plec, plecam de mult 
din ţară fără să mă intereseze de altcineva. Dar, 
nu! Eu am vrut să rămân pentru a încerca din răs-
puterile mele să mai fac câte ceva pentru comu-
na noastră. Şi aici am ales să rămân până mă voi 
stinge din viaţă. Până atunci vreau să devin un 
demnitar mai bun pentru Obreja.
Un	mesaj	pentru	cetăţenii	comunei	noastre…
4Le doresc multă sănătate şi să sperăm la o 

viaţă mai bună pe viitor, pentru că asta ne-a mai 
rămas: speranţa. Ştiţi cum se spune: „Speranţa 
moare ultima.” 

Interviu realizat de
Andreea vASILIU

„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia 
de Obreja

Iolanda OGrEANU

Pentru oaspeţii noştrii

Moise Groza, 
erou al independenţei

Bu s t u l 
g e n e -

ralului Moi-
se Groza se 
înalţă în faţa 
C ă m i n u l u i 
Cultural din 
centrul loca-
lităţii, fiind 
realizat, din 
i n i ţ i a t i v ă 
publică, de 
către sculptorul 
Pavel Bucur şi 
a fost dezvelit 

la 22 octombrie 1978.
Monumentul acestui erou al Războiului de 

Independenţă de la 1877-1878, a fost propus 
realizării de către localnici în semn de respect 
şi stimă faţă de acest concetăţean al lor. Montat 
pe un piedestal paralelipipedic din beton, pla-
cat cu travertin, bustul este turnat din bronz şi îl 
reprezintă pe Moise Groza în uniformă militară. 
Pe soclul bustului se află o placă de marmură, 
pe care stă scris: „General Moise Groza. 1844-
1919”.

Cât despre personalitatea sculptată în 
piatră, putem spune că a fost a fost un general 
român născut în Obreja şi un mare patriot al 
României, fiind recunoscut pentru cucerirea 
Griviţei din 1877. Armata a început-o pentru 
Imperiul Austro-Ungariei, apoi a ajuns colonel 
al Armatei Române chiar înaintea Războiului de 
Independenţă. A murit pe data de 9 aprilie 1919, 
la vârsta de 75 de ani şi a fost înmormântat în 
cimitirul Sfântul Constantin şi Elena din Brăila.

Locuri ale sfinţeniei

Biserica din comuna noastră, cu hramul „Sf.Apostoli Pe-
tru şi Pavel”, construită în 1780 este monument istoric. 

BISErICA DIN OBrEJA, ÎN ZI DE SĂrBĂTOArE

În Duminica a XIV-a după Rusalii, Preasfinţitul 
Părinte Lucian, Episcopul Caransebeşului, s-a aflat 

în mijlocul credincioşilor Parohiei Obreja, din Protopopia-
tul Caransebeş. Cu acest prilej, Ierarhul a oficiat Sfânta 
Liturghie, alături de un sobor de preoţi şi diaconi, în Bi-
serica parohială cu hramul „Sfinţii Apostoli Petru şi Pavel”. 
La slujbă au participat autorităţi locale, precum şi un număr 
însemnat de credincioşi, dintre care foarte mulţi copii şi ti-
neri îmbrăcaţi în straie populare specifice Văii Bistrei.

În cuvântul său, adresat credincioşilor prezenţi, Chiri-
arhul a spus: Mă	bucur	 foarte	mult	pentru	că	Dumnezeu	
a	rân-

duit	ca	noi	astăzi	să	fim	aici,	şi	nu	în	altă	parte,	ca	împreună	
cu	dumneavoastră	şi	cu	părintele	paroh	Petru	Itineanţu	să	
prăznuim,	să	sărbătorim,	împreună	să	ne	rugăm	şi	împreună	
să-I	 mulţumim	 Tatălui	 şi	 Fiului	 şi	 Sfântului	 Duh,	 Treimii	
celei	 de	 o	 fiinţă	 şi	 nedespărţită,	 pentru	 toate	 binefacerile	
pe	care	le-a	revărsat	cu	îmbelşugare	asupra	noastră	şi	asu-
pra	 dumneavoastră,	 iubit	 popor	 creştin	 al	 lui	 Dumnezeu.	
Dacă	ieri	am	preacinstit-o	pe	Maica	Domnului,	la	praznicul	
Naşterii	Maicii	Domnului,	iată	că	astăzi	Biserica	noastră	îi	
pomeneşte	 şi	 cinsteşte	pe	părinţii	Maicii	Domnului,	 sfinţii,	
drepţii	şi	dumnezeieştii	părinţi	Ioachim	şi	Ana,	pe	care	noi	
îi	pomenim	după	fiecare	sfântă	slujbă.	Aşadar,	suntem	într-o	
zi	de	duminică,	o	duminică	importantă	din	cursul	anului	bi-
sericesc	şi	pentru	faptul	că	precede	praznicul	împărătesc	al	
Înălţării	Sfintei	Cruci. 

La final, Chiriarhul i-a oferit părintelui paroh Pe-
tru Itineanţu Ordinul eparhial „Diploma de onoare Sfântul 
Prooroc Ilie Tesviteanul”, precum şi o cruce pectorală, în 
semn de preţuire şi recunoştinţă pentru rodnica activitate 
pastorală desfăşurată în Parohia Obreja, părintele aniversând 
30 de ani de slujire preoţească în localitate. De asemenea, 
a fost săvârşit un polihroniu, cu ocazia aniversării zilei de 
naştere a Preasfinţitului Părinte Lucian, Întâistătătorul E-
parhiei Caransebeşului.

Adriana vIDrEAN
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”Faptul cã faci miºcare înseamnã ceva ºi pentru sãnãtate ºi pentru societate”
Prof. Liliana DACICA, Directorul Coordonator al Direcţiei Judeţene pentru Sport şi Tineret Caraş-Severin

Sportul şi mani-
festările sportive 

sunt o parte a vieţii pe 
care o ducem în prezent, 
de multe ori fără a-i acor-
da o atenţie deosebită, 
deoarece ne însoţeş-
te încă din copilărie, la 
şcoală, pe stradă sau în 

cluburi bine organizate. Astfel, directorul Direc-
ţiei Judeţene pentru Sport şi Tineret din Caraş-
Severin, doamna Liliana Dacica, ne-a răspuns la 
câteva întrebări dedicate „Foii de Reşiţa”.
Cum	este	să	fiţi	directorul	Direcţiei	Judeţene	de	

Sport	şi	Tineret?
4Este un lucru absolut minunat faptul că 

poţi să faci proiecte pentru tineri dar şi pentru 
sportivi. Este aşa cum spuneam, un lucru fru-
mos, iar faptul că faci mişcare pentru sănătate şi 
te implici în proiecte de voluntariat şi nu numai, 
trebuie să însemne ceva şi pentru societate.
Ce	activităţi	se	vor	desfăşura	în	ultima	decadă	

a	acestui	an?
4Sfârşitul acestei săptămâni va culmina cu 

cel mai important proiect. Cred eu, unicul la ni-
vel naţional şi anume Crosul „Spiritul Olimpic” 

care spre bucuria noastră a ajuns la ediţia a V-a, 
anul acesta cu un număr record de localităţi im-
plicate în proiect: 14 localităţi din Caraş-Severin  
şi 4 din Timiş. Evenimentul va avea loc vineri, 26 
octombrie, de la ora 13:00, iar startul va fi luat în 
acelaşi timp de toţi participanţii prin intermediul 
Radio România Reşiţa. Ca şi în anii trecuţi, aştep-
tăm cât mai mulţi tineri să vină şi să facă mişcare 
pentru sănătate alături de noi.
Din	 punctul	 dumneavoastră	 de	 vedere	 care	

sport	credeţi	că	este	promovat	mai	mult?
4Noi trebuie să promovăm absolut toate 

sporturile, toate disciplinele. Dar dacă este să 
mă refer la cele mai dezvoltate pe raza judeţului 
aş vrea să menţionez în mod special sporturile 
care fac performanţe. Este vorba de înot, gim-
nastică masculină, handbal, lupte, box, atletism 
şi desigur sportul de masă care asigură un mod 
de viaţă sănătos.
Ce	rezultate	au	adus	sportivii	Caraş-Severinu-

lui	în	ultimul	timp?
4Avem sportivi care au obţinut medalii atât 

la campionate naţionale, cât şi internaţionale, 
europene şi mondiale. Anul acesta, spre bucuria 
noastră, am avut un sportiv participant la Jocu-
rile Olimpice de la Londra. Spun spre bucuria 

noastră, deoarece în ultima perioadă, sportivii 
care încearcă să obţină performanţe sunt „raco-
laţi” de cluburile mai puternice, oferindu-le posi-
bilităţi financiare mai bune. Cred că am păşit cu 
dreptul având anul acesta un participant, dorin-
du-ne ca pe viitor să avem cât mai mulţi şi dintre 
toate disciplinele de tradiţie care au început să 
aibă rezultate, pentru că împreună cu Consiliul 
Judeţean şi cu Primăria încercăm să asigurăm  
condiţii cât mai bune pentru a face sport de înal-
tă performanţă în judeţul nostru.
Cum	 comparaţi	 anul	 2012	 cu	 anul	 precedent	

din	privinţa	acestor	performanţe?
4Rezultatele sunt pe o pantă ascendentă în 

acest an, faţă de anul 2011 şi cred că acest lucru 
se datorează în mod special susţinerii financia-
re din partea Consiliului Judeţean şi al Primăriei 
Municipiului Reşiţa şi nu numai, dar şi implicării 
antrenorilor care ştim cu toţii că pun suflet pen-
tru a face aceste performanţe. Ei sunt eroii din 
spatele cortinei, dar trebuie să spunem că fără 
această triadă antrenor-sportiv-comunitate, per-
formanţa nu poate fi obţinută.

Interviu realizat de
Andreea FLOrEA

„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia 
de Reºiþa

Edith NEMOIANU

Lupte libere, iniţiere şi performanţă la Brebu

Şcoala cu clasele i-Viii Brebu se mândreşte şi cu o 
activitate sportivă organizată, altfel spus un centru

 de lupte libere, în cadrul Clubului sportiv Şcolar reşiţa 
(director prof. Marius Creţeanu)

Activitatea este coordonată de antrenorul emerit Ilie Ene, 
care se deplasează de trei ori pe săptămână la Brebu, pe 

cont propriu, pentru a-i iniţia pe elevi în tainele luptelor, din-
tre care, în fiecare an, a organizat selecţii de promovare pentru 
performanţă a celor mai buni sportivi. Dovadă că, în doar cinci 
ani de la înfiinţare, centrul a lansat doi luptători de talie naţională. 
Este vorba despre Marian Bordeianu, care a adus prima medalie 
de aur, şi de Andreea Văcărescu, multiplă campioană naţională.

„Iniţiativa prof. Ilie Ene a fost agreată de colectivul cadrelor 
didactice, dar mai ales de copii”, ne-a declarat prof. Madelona 
Acsinescu, directorul instituţiei. „Pentru că o parte dintre elevii 
dornici de practicarea acestui sport au o alternativă, ies, într-un fel 
din monotonia cursurilor şi a orelor de educaţie fizică. În plus, cei 
mai talentaţi, ne-au adus şi satisfacţii.”

Marius MOrArU

Alina POP

MEMOrIALUL SCHUSTEr LA ÎNOT MASTErS
Bazinul olimpic din reşiţa găzduieşte un concurs de înot organizat 

în memoria lui ioan schuster.

Competiţia rezervată practicanţilor înotului masters, la orice vârstă, se află deja 
la a doua ediţie. Reuniunile vor aduce pe blocstarturi concurenţi din Ungaria şi 

România, printre aceştia campioni şi recordmani mondiali de înot masters, medaliaţi în 
Campionate Europene, Mondiale şi Jocuri Olimpice. 

„Piscina olimpică este din nou gazda unui eveniment sportiv important. Peste 100 de 
concurenţi, între 25 si 75 de ani, vor lua startul în cea de-a doua ediţie a competiţiei Me-
morial Ioan Schuster”, a declarat Dorina Iana, preşedinte executiv al Clubului Sportiv de 
înot Reşiţa 07.

Sportivii vor primi premii, echipamente sportive inscripţionate deoarece se îndepli-
nesc cinci ani de Înot masters în cadrul Clubului Reşiţa 07. Două sărbători în aceaşi zi: o 
dată concursul care va avea loc la Reşiţa şi cinci ani de înot masters. Autorităţile locale şi 
judeţene vor susţine ambele evenimente.

Competiţie de karate la Anina
 Peste o sută de karatişti  au participat la ediţia a V-a a competiţiei 

de karate, „Cupa stelele aninei”. Ziua s-a încheiat cu muzică populară şi 
demonstraţii de gimnastică ritmică şi majorete.

La Anina, în sala de sport a liceului, competiţia de arte marţiale, la „Cupa Stelele 
Aninei” au participat sportivi de toate vârstele din 12 cluburi de karate din ţară şi 

de peste hotare, din Serbia şi Bosnia-Herţegovina.
Peste 100 de sportivi şi-au arătat forţa şi îndemânarea în exerciţiile de karate. Din 

judeţul Caraş-Severin au fost prezenţi karatiştii de la Sport Star Anina şi de la Clubul 
Mifuro Reşiţa. De asemenea din partea Federaţiei Române de Arte Marţiale a participat 
preşedintele departamentului Eur&Ka, Mihai Cioroianu.

Seara s-a încheiat cu un spectacol de gală la care au luat parte majorete, gimnaste, dar 
şi un campion naţional de karate. Spectacolul demonstrativ de karate al sportivului Nagy 
Gherghe de la Clubul Salonta a fost urmat de alte demonstraţii de gimnastică ritmică cu 
cerc şi măciuci, dansul majoretelor Direcţiei Judeţene pentru Sport şi Tineret şi apoi un 
spectacol folcloric cu două ansambluri bănăţene. După spectacolul de gală, concursul s-a 
încheiat cu finalele pentru fiecare categorie de vârstă.
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Daiana CUTU

Pasionaţii voleiului au avut parte de trei 
zile de meciuri spectaculoase  găzduite 

de Sala sporturilor „Ioan Kunst Ghermănescu”, 
cu prilejul ediţiei a III-a a turneului internaţional 
de volei, dotat cu Cupa CSM Lugoj. 

Au răspuns invitaţiei lansate de organiza-
tori două echipe din străinătate, Maritza Plovdiv 
din Bulgaria - câştigătoare a Cupei Bulgariei şi 
ocupantă a locului IV în campionat - Vojvodina 
Novi Sad din Liga I din Serbia, respectiv mai ve-
chea cunoştinţă a lugojencelor, CSM Sibiu. La 
finalul celor trei zile de meciuri, lugojencele lui 
Bogdan Paul şi-au adjudecat locul I şi patru din-
tre cele cinci trofee individuale, venite după 3-1 cu Maritza Plovdiv şi Vojvo-
dina Novi Sad şi 3-0 cu CSM Sibiu. Celelalte rezultate înregistrate:  

CSM Sibiu - Vojvodina Novi Sad 3-0,
CSM Sibiu - Maritza Plovdiv 3-1 şi Maritza 

Plovdiv - Vojvodina Novi Sad 3-1.
Clasamentul competiţiei a avut-o pe CSM 

Lugoj în frunte, urmată de CSM Sibiu, Maritza 
Plovdiv şi Vojvodina Novi Sad. Trofeele indi-
viduale au acordate pentru cel mai bun jucător 
al turneului: Ionela Canea, de la CSM Lugoj; 
cel mai bun atacant: Laura Lungu - CSM Lugoj, 
cel mai bun centru: Milica Trojancevic - CSM 
Sibiu; cel mai bun coordonator - Diana Tătaru 
- CSM Lugoj şi cel mai bun libero: Andreea 
Ispas - CSM Lugoj. Seria jocurilor amicale pro-
gramat înaintea sezonului competiţional se va 

încheia pentru CSM Lugoj în perioada în care este programat un turneu 
amical în Ungaria.

Sportul lugojan

Cupa CSM Lugoj a revenit gazdelor de la CSM Lugoj!

Familii nobile ale oraşului nostru
„Nimic	nu	leagă	mai	mult	pe	oameni,	mai	mult	decât	conştiinţa	

unui	trecut	comun.”

Szőllősy (de Felsőszőllős/Horny vinodol).

Familie originară din comitatul 
Nitra, din Horny Vinodol. Din 

familie János (*1772) s-a stabilit primul 
în comitatul Torontal, şi a fost judecător 
al raionului Comloşu Mare, participând 
şi la organizarea răscoalei nobililor din 
anul 1809. Un alt membru al familiei, 
Lajos (*1787-†1868), figurează în 1809 
în lista nobililor din comitatul Torontal, 
ca locotenent al răsculaţilor. Mai târziu 
a fost jurat al comitatului la Kikinda şi 

Novi Knezevac, şi funcţionar vamal. Dintre fii acestuia György 
(*1814-†1870) a fost funcţionar la prima Casă de Economii din 
Timişoara, Ernő (*1818-†1887) a obţinut în 1842 diploma de 
avocat şi a fost jurat al comitatului Torontal, fiind ales, în 1848, 
judecător. Între 1849-70 a fost intendantul moşiei de la Zitişte, iar 
mai târziu directorul fermei episcopale de la Biled. Dintre fii săi 
István (*1852) a fost avocat şi procurorul militar al Lugojului, iar 
Kálmán (*1857), inginer fiind, a fost, din 1911 inginerul oraşului 
Becicherecu Mare (a publicat, în 1910, o istorie a familiei).

Eugen Lovinescu

Blazon:

Toamna bobocilor

Bobocii din li-
ceele lugojene 

au luat parte la balurile 
care i-au ales pe cei mai 
frumoşi dintre ei. Primul 
eveniment de acest gen 
a fost susţinut vineri, 12 
octombrie 2012, de către 
elevii de la Colegiul 
Naţional „Iulia Haşdeu”. 
Balul a avut loc începând 
cu ora 19.00, la Casa de 
Cultură a Sindicatelor din Lugoj.

Elevii claselor a IX-a, sub îndrumarea „gânsacilor” de a XII-a, s-au pregătit de 
câteva săptămâni pentru a face cea mai bună impresie în rândul colegilor care au 
luat parte la Balul Bobocilor, ediţia 2012. După îndelungi pregătiri şi o selecţie 
riguroasă a celor mai buni zece „boboci”, respectiv „boboace”, elevii au dat star-
tul mult aşteptatului eveniment.

„Repetiţiile se fac la noi în şcoală, în fiecare zi, timp de trei ore, iar în ultima 
săptămână dinaintea balului, se fac repetiţii la Casa de Cultură. Bobocii au de-
monstrat faptul că sunt talentaţi şi îndemânatici. Cei care au participat la bal au 
văzut un spectacol pe care nu îl vor uita niciodată. Un spectacol cu valenţe antice, 
dar şi contemporane”, ne-a spus Mădălina, din partea organizatorilor.

ION POPOvICI-BĂNĂŢEANU

Ion Popovici - Bănăţeanu a fost un nuvelist român şi promotor al limbii literare bănăţene. S-a născut într-o 
familie de meseriaşi, fiu al unui maistru-opincar. A urmat liceul maghiar la Lugoj, liceul român la Braşov apoi 

institutul pedagogic şi teologic la Caransebeş. Înainte de a termina studiile, intră în conflict cu conducerea institutului 
şi pleacă în 1892 la Bucureşti pentru a ocupa postul de funcţionar la „Liga pentru unitatea culturală a românilor”. 
Totodată intră în contact cu membrii Junimii şi este remarcat de Titu Maiorescu. Acest lucru îi permite să-şi pu-
blice rapid câteva din poeziile şi nuvelele sale, în revista Convorbiri literare. În special nuvela sa „În lume” atrage 
recunoaşterea calităţilor sale de nuvelist. În scrierile sale Bănăţeanu descrie datinile şi năravurile lugojenilor, într-un 
grai bănăţean mult mai literar şi mai rafinat. A mai tradus din Ibsen şi Bjørnson. La scurt timp de la debutul literar, 
se îmbolnăveşte şi este nevoit să se întoarcă acasă, în primăvara lui 1893. Vara o petrece la Băile Tuşnad, încercând 
să-şi recupereze sănătatea, însă fără rezultat. Se întoarce acasă unde se stinge din viaţă pe 29 august 1893, la vârsta 
de numai 24 de ani.

Daria NICHITEANU

Personalităţi nemuritoare ale Ţării Banatului

Carmen POPESCU 

Sorana KOŞ
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Graţiela CÎLNIC

 Priorităţi ale administraţiei noastre - parcul fotovoltaic

Marcel Vela – primar al municipiului Caransebeş

Proiectul parcului fotovoltaic de la 
Caransebeş reprezintă, în continuare, o prio-

ritate pentru municipalitatea de pe Timiş şi Sebeş, 
care s-a asociat cu un investitor privat pentru 

ducerea la bun sfârşit a acestei iniţiative cu 
mare impact economic şi ecologic pentru 
întreaga zonă. Potrivit partenerilor italieni 
ai administraţiei locale, proiectul se află, în 
prezent, în faza de obţinere a autorizaţiei 
de înfiinţare de la Autoritatea Naţională 

de Reglementare în Energie, după ce în ultimele trei luni s-a primit avi-
zul tehnic de racordare şi autorizaţia de construcţie. Investitorul italian 
apreciază că în cazul în care ANRE va aviza rapid înfiinţarea parcului 
fotovoltaic, construcţia propriu-zisă va începe chiar în această toamnă, cu 
termen de finalizare ianuarie 2013.

Proiectul „Parc energetic fotovoltaic Caransebeş” are o valoare de 
aproape 73 de milioane lei, iar reprezentanţii administraţiei locale conside-
ră că va determina un avantaj major pentru municipiu şi pentru habitat   
deoarece energia electrică produsă va putea susţine consumul propriu 
necesar iluminatului public, iar surplusul va fi furnizat şi către celelalte 
instituţii ce ţin de municipalitate, ceea ce va însemnă o creştere substanţială 
a bugetului local. Parcul fotovoltaic va fi realizat pe o suprafaţă de 10 
hectare de teren pe care Consiliul Local le-a pus la dispoziţie în apropierea 
cartierului Pipirig, în zona Cărbunari-Ţigăneşti şi este compus din aproxi-
mativ 15000 de panouri solare dispuse pe 870 de şiruri, cu o putere totală 
instalată de 3,2 MW. Pe de altă parte, în paralel, o nouă investiţie privată 
în acelaşi domeniu, prinde contur la Caransebeş. Este vorba de un parc 
fotovoltaic cu o putere instalată de 1,4 MW, care va fi realizat în zona 
nord-estică a municipiului, pe o suprafaţă de 3 hectare de teren, pusă la 
dispoziţia investitorului de administraţia locală. Potrivit primarului Mar-
cel Vela, valoarea totală a investiţiei se ridică la 2,7 milioane euro, iar 
municipalitatea va avea doar de câştigat din demararea acestei iniţiative. 
„După verificările pe care le-am efectuat vizavi de bonitatea investitorului 
şi confirmarea integrală a finanţării, vom aproba în următoarea şedinţă de 
Consiliu Local cele 3 hectare, care se vor acorda ca şi zonă investiţională 
cu facilităţi, motiv pentru care investitorul a şi ales Caransebeşul. Parcul 
fotovoltaic se va realiza în zona schitului Sfântul Pantelimon, lângă Tan-
codrom, iar municipiul va câştiga din impozitele, taxele, autorizările şi 
chiriile aferente. Este o bucurie pentru noi ca administraţie că investiţii 
private aleg municipiul Caransebeş, unde atât energia solară cât şi cea 
eoliană pot fi valorificate la un nivel ridicat, ca alternativă la soluţiile cla-
sice.”, a precizat primarul Marcel Vela.

Graţian NEAMŢU

„Este o bucurie pentru noi ca 
administraţie că investiţii private 

aleg municipiul Caransebeş”

„Centrul de zi pen-
tru copii”, din cadrul 
Complexului de Ser-
vicii Sociale „Sfântul 
Vasile cel Mare” din 
Caransebeş şi-a re-
deschis porţile, ne-a 
informat consilierul 
social din cadrul Epis-
copiei Caransebeş, 
părintele Călin Ian-
chiş.

„Centrul de zi pentru copii”,  primeşte, anul acesta, 50 de copii din 
ciclul primar. Serviciul pentru protecţia copilului are misiunea de a pre-
veni abandonul şi instituţionalizarea copiilor, prin asigurarea, pe timpul 
zilei, a unor activităţi de îngrijire, educaţie, recreere-socializare, consi-
liere şi orientare şcolară atât pentru copii, cât şi pentru părinţi, precum şi 
pentru alte persoane care au în îngrijire copii. Copiii vor petrece timpul 
liber într-un mod plăcut, într-un climat sigur şi modern, unde calmul şi 
buna-dispoziţie sunt la loc de cinste sub atenta supraveghere a persona-
lului calificat.

Dragoste creştină
Cornelia vLAICU 

Melania rÂNCEANU

Blazon:

Familii nobile ale Caransebeşului

„Trecutul	 trăieşte,	 e	 viu,	 ia	 parte	 la	 prezent,	 îl	 influenţează	 şi	 se	
schimbă	în	funcţie	de	ceea	ce	ni	se	întâmplă.”

Octavian	Paler

Macskási 
(de Tinkova/Tincova).

Familie originară din Banat, din 
zona Caransebeş, unde strămoşii 

familiei au fost kneji de Struza, urmaşii aces-
tora primind danie două localităţi din zonă, 
împreună cu titlul de nobil. În anul 1411 
familia mai primeşte localităţile Copăcele, 
Topla, Tincova, de la ultima primind şi titlul 

„de Tincova”. Aceste proprietăţi au fost reconfirmate de regele Zsig-
mond, pentru meritele familiei în luptele de la cetatea Golubăţ.

Micii atleţi s-au întrecut la Caransebeş
Copii de toate vârstele şi-au încercat abilităţile sportive în cadrul Concursului Memorial 

iosif Korka la atletism

Stadionul Municipal din Parcul Teiuş din Caransebeş a găzduit în primul weekend al lunii 
octombrie, ediţia cu numărul XVI a Memorialului „Iosif Korka” la atletism, competiţie la 

startul căreia s-au aliniat un număr de peste 250 de copii din Caransebeş, Reşiţa, Lugoj şi Timişoara. 
Atleţii clasaţi în primele trei locuri la fiecare categorie au fost recompensaţi cu diplome şi medalii. 
Concursul a strâns copii din toate categoriile de vârstă. Astfel, împărţiţi în grupe în funcţie de anul în 
care s-au născut, copiii au susţine trei probe, două de alergare în care şi-au testat rezistenţa respectiv 
viteza şi ultima probă a fost aruncarea cu oina, sportul naţional românesc.

„Este un concurs tradiţional unde au prilejul să se verifice cei mai buni sportivi, alergători la 
aceste categorii de vârstă, pentru a putea participa la competiţiile oficiale viitoare”, a declarat Liliana Dacica, directorul Direcţiei Judeţene pentru Sport 
şi Tineret Caraş-Severin, aflată pe lista organizatorilor.
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Atunci când societatea St. E.G. a cumpărat de la statul austriac (erariul) domeniile şi exploatările 
miniere, metalurgice şi forestiere din Banat acestea au fost achiziţionate ,,la pachet“ cu o concesiu-

ne a construirii şi exploatării pentru 90 de ani  a unei importante reţele feroviare. Să nu uităm, totuşi, că 
liniile ferate erau (pe atunci) obiectul principal de activitate al acestei mari societăţi.

În mod concret una dintre priorităţile legate de buna funcţionare era realizarea unei legături feroviare 
care să lege Reşiţa de exploatările industriale de la Bocşa şi de minele de la Ocna de Fier şi Dognecea  
întrucât furnalele aveau nevoie permanentă de minereu de fier. Legătura s-a realizat prin construirea unei 
linii de cale ferată îngustă cu un ecartament de 948 mm (trei picioare vieneze) care avea să fie utilizat încă 
aproape nouă decenii (până în 1962).

Linia Reşiţa-Bocşa-Ocna de Fier are o lungime de 31,3 km a fost dată în exploatare la 12 iunie 1873 şi pe 
ea, la fel ca şi pe cea spre mina de la Secul au circulat de la început locomotivele model St. E.G. 52 fabri-
cate de către uzinele reşiţene. Traseul ei era practic identic cu cel actual, după Vasiova linia ferată o cotea 
spre sud pe valea Moraviţa şi ajungea 
la Ocna de Fier. Se folosea şină de tip 
Vignole cu o greutate de 17,4 kg/m.l. 
Cu toate că această linie soluţiona  o 
mare parte din problemele traficului de 
materiale rămânea nerezolvată legătura 
feroviară exterioară (joncţiunea) cu 
reţeaua de căi ferate a imperiului aflată 
pe atunci într-o expansiune aproape 
explozivă.

În aceste condiţii a devenit o prioritate 
şi rezolvarea acestei joncţiuni la care 
lucrările au început în toamna anului 1873  
terminându-se la 6 septembrie 1874. 

-	va	urma	-

expoziţie omagială i.l. Caragiale 

Împlinirea a 100 de ani de la moartea marelui dramaturg român, I.L. Caragiale, la reşiţa

Evenimentul, la care au participat mai multe 
clase de elevi de la Colegiul Economic al 

Banatului Montan şi Liceul Teoretic „Mircea Elia-
de“, dar şi bibliotecari, dascăli, istorici şi oameni 
de cultură, a avut loc în incinta muzeului reşiţean. 
Gazda evenimentului a fost Clara Constantin, 
managerul Bibliotecii Judeţene „Paul Iorgovici“, 
secondată de editorul şi publicistul Gheorghe Jur-
ma, omul care le-a vorbit elevilor despre persona-
litatea marelui pamfletar român.

Cu acest prilej a fost declarată deschisă şi 
expoziţia de cărţi şi ilustraţii, cu şi despre Cara-
giale, o colecţie de aproximativ 250 de volume, 

toate exemplare din fondul bibliotecii judeţene. 
Panotarea expoziţiei a fost făcută de bibliotecarii 

reşiţeni, care au ţinut să prezinte publicului ediţii 

vechi, de colecţie, volume şi fotografii din perioada 
interbelică, pe care cei interesaţi le pot găsi oricând 
la sediile bibliotecii judeţene.

Nu au lipsit nici momentele umoristice, 
protagoniştii fiind de această dată elevii celor două 
licee amintite mai sus, care au dat viaţă unor per-
sonaje din schiţele lui Caragiale. Astfel, au fost 
puse în scenă fragmente din comedia „O scrisoare 
pierdută“. Cele două momente au fost gustate din 
plin şi răsplătite cu aplauze generoase de publicul 
spectator.

Organizatorii acţiunii au fost: Biblioteca „Paul 
Iorgovici“, Muzeul Banatului Montan şi Grupul 
Local de Tineret „Arcus“.

roxana Bălan NAFIrU

IZÎMBANU
George GÂrDA

„Uicie,	Ioanie,	Izîmbanu!
Mă,	trăzni-l-ar	Dumniedzău!
Aşa	joavină-nfierată
N-am	vădzut	dă	când	mi-s	ieu!

Uice	lampa	albă-n	fruncie!
Uicie	coşu	în	spinarie!
Uicie	şie	dă	căşi	în	coadă,
Şie	pişioarie	scurcie	arie!

Uicie	niemţî	cum	scot	capu
Şi	nemţoanie	cum	se	uită!...
Oarie	cum	dă	nu	să-mburdă
Cu	atâta	lumie	multă?	–

Da-i	strâns	păstă	piept	şî	foalie
Tăt	cu	fierie-ncârligacie
Şi	cum	fujie-alunecând
Pă	pişioarie-nverigacie!

Pufăie	pă	nări	întruna,
Gâfăie	lung	şi-nghiesat,
Şi-aşa	buie	dă	năpraznic
Ca	un	drac	împieliţat.

Mă!	Hai	iucie	să	ne-ascungiem
În	pădurie	sus	pă	coastă,
Că	d-apucă	pă	cărarie,
Vai	şi-amar	dă	pielia	noastră!”

Ştiaţi că ...
● La 10 noiembrie 1922 a fost inaugurată clădirea fabricii de locomotive cu aburi a societăţii Uzinele de Fier şi Domeniile Reşiţa (U.D.R.) una din-

tre cele mai moderne din Europa la acea vreme? Trebuie menţionat că ea a fost realizată prin eforturile şi competenţa proprie a acestei societăţi în 
ceea ce priveşte partea de proiectare a construcţiei, concepţia generală a organizării, utilajele  (parţial) şi efortul financiar. În primii ani s-au realizat 
reparaţii şi modernizări de locomotive cu aburi, iar în 1925 s-au realizat primele locomotive forestiere noi (dintre care una mai există).

Reşiţa de odinioară

Începuturile trenului pe valea Bârzavei
ruxandra PĂCUrArIU
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OamEni Din ŢaRa Banatului

COnStantin tÂRZiu

Dând	colbul	la	o	parte	de	pe		hrisoavele	
îngălbenite	 de	 toamna	 veacurilor,	

aflăm	că	în	inima	Cartierului	Latin,	nu	departe	
de	celebra	Catedrală	„Notre	Dame	de	Paris”	şi	
foarte	aproape	de	„Saint	Julien	le	Pauvre”,	cea	
mai	veche	biserică	a	Parisului,	se	află	Catedra-
la	ortodoxă	română	„Sfinţii	Arhangheli	Mihail,	
Gavriil	şi	Rafail”.	Aceasta,	alături	de	catedrala	
rusească	din	strada	Daru	şi	cea	grecească	din	
strada	Bizet,	este	una	dintre	cele	trei	catedrale	
ale	Ortodoxiei	în	Oraşul	Luminilor.	Acolo,	sub	
îndrumarea	 duhovnicească	 a	 preotului	 paroh	
stavrofor	Constantin	Târziu,	sufletul	românesc,	
se	înalţă	duminical,	pe	aripile	rugăciunii	trăite.
Cu	 acest	 om,	 din	 falnica	 Ţară	 a	 Banatu-

lui,	 am	 stat	 de	 vorbă	 pe	 pragul	 unei	 veri,	
îmbătrânită	de	dorul	toamnei.

Vasile TODI

Binecuvântaţi	Preacucernice	Părinte.
4 Domnul şi Măicuţa Lui!
	 Preacucernice	 părinte	 Constantin	 Târziu,	

smerenia	vameşului,	răbdarea	lui	Iov,	blândeţea	
lui	David	şi	dragostea	care	niciodată	nu	moare;	
iată	 virtuţile	 creştine,	 cu	 care,	 preabunii	 mei	
părinţi,	mi-au	învălit	sufletul	din	ceasul	naşterii	
mele.	Cu	această	dragoste	fiască,	mă	înfăţişez	
astăzi	 dinaintea	Preacucerniciei	Voastre,	 pen-
tru	a	aşeza	în	creuzetul	dialogului	scris,	întâlni-
rea	noastră.	Spuneţi-mi,	Preacucernice	Părinte,	
stareţii	văzători	cu	duhul	sau		îndeplinirea	rân-
duielilor	creştine,	ne	mântuiesc?

4 Numai paza rânduielilor bisericii creştine 
ortodoxe ne mântuiesc; nu vă duceţi la stareţi, 
episcope ori popi ghicitori, care nu sunt de ieri, 
căutaţi adevăraţii  slujitori, puneţi-vă nădejdea 
în Dumnezeu, împliniţi poruncile Lui, duceţi-vă 
şi vă botezaţi cu cel de-al doilea botez după rân-
duiala tainelor creştine - Sfânta taină a Spove-
daniei-, păziţi rânduielile legii, credeţi şi nu vă 
îndoiţi şi toate vi se vor dărui vouă de la Tatăl 
Ceresc, Amin.
Cum	este	să	fi	păstor	ortodox,	într-o	Franţă	

catolică	şi	semeaţă?
4 Gândindu-te că eşti văzut de străini şi 

prin comportamentul tău poate fi dată o ima-
gine despre poporul căruia îi aparţii, trebuie să 
te menţii cât este posibil vertical şi cu atât mai 
mult când eşti un propovăduitor al Cuvântului 
lui Dumnezeu. 

Nu pot să spun că nu am greşit vreodată în 
Franţa, nu, dar fiind în acelaşi timp şi slujitor la 
Catedrala Ortodoxă Română din „Capitala lu-
minilor”, apărând şi la televizor sau în filme sau 
scriind articole de apărare a comunităţii noastre, 
am fost apreciat întotdeauna de sinceritatea mea 
de a mărturisii adevărul istoric al comunităţii 
noastre.
Eu,	vă	apreciez	şi	pentru	umorul	patriarhal,	

cu	care,	vă	trăiţi	propriile	slăbiciuni.		Aţi	părăsit	
România,	 în	 anii	 de	 stăpânire	 comunistă.	
Reântorcându-vă,	cum	o	aflaţi	la	două	decenii	
de…	libertate?

4 Am plecat de acasă primind al doilea 
paşaport. Primul, pe care mi l-au dat datorită 
domnului maior Nicolae Danciu Petniceanu, 
căruia Luţă Popovici i-a dat o uiagă dă răchie, 
după interviul cu domnul general s-au nu ştiu 
ce era în vremea aceea, Vrăbeţ, deoarece sora 
mea, Dumnezeu să o odihnească, a început la 
Paris greva foamei pentru Părintele Constantin 
Târziu şi soţia lui, din Parohia Şuştra, spunând 
că „dacă fratele meu preotul Constantin Târziu 
din Parohia Şuştra şi soţia lui, nu vor ajunge 
înaintea vizitei lui Nicolae Ceauşescu la Paris, 

el nu se v-a întoarce viu în România”. 
Dragostea	 de	 soră,	 este	 adeseori,	 asemeni	

unui	ocean	de	iubire,	Preacucernice	Părinte.
4 Chiar aşa! Ei, istoria plecării mele din 

România, este lungă, s-a mai scris, dar nu tot, 
dar întrebarea domniei tale, dragă Vasile, este 
cum găsesc eu România astazi? O găsesc tristă.
Oamenii	 care	 înţeleg	 profund	 viaţa,	 nu	 au	

cum	să	fie	prea	veseli	părinte.
4 România e tristă Vasile dragă, pentru că a 

fost minţită timp de 22 de ani. 
Şi  o găsesc săracă, deoarece toate bogăţiile 

pământului românesc pe care nu le-au plantat 
comuniştii şi nicidecum neocomuniştii după lovi-
tura din decembrie '89 în frunte cu Ion  Iliescu şi 
până în zilele noastre, ci Dumnezeu! Dumnezeu, 
Le-a aşezat acolo de la înfăptuirea pământului 
pentru bunăstarea poporului nostru. Din aceste 
bogăţii, după 1989, s-au înfruptat cei care au 
fost turnătorii securităţii comuniste, astăzi fiind 
miliardarii sau milionarii secolului XXI. O 
mai găsesc şi vândută străinilor, arabilor, tur-
cilor, italienilor, evreilor, ungurilor lui Kelemen 
Honor, Marko Belo, Laslo Tokes cel mincinos, 
ajuns europarlamentar roman, el, care a spus că 
ziua de 1 Decembrie trebuie să fie zi de doliu 
pentru ungurii din România.

Acolo	 unde	 sunt	 evreii,	 Preacucernice	
Părinte,	 este	 şi	 Sfântul	Unic	 (binecuvântat	fie	
El).		Îngăduiţi,	pentru	cititorii	noştri,	să	amin-
tesc	aici	 şi	 acum,	 o	 anecdotă…	 talmudică:	O	
corabie	aparţinând	unui	păgân	se	afla	pe	mare;	
printre	 pasageri	 se	 găsea	 şi	 un	 copil	 evreu.	
S-a	iscat	o	furtună	violentă.	Toţi	păgânii	şi-au	
luat	idolii	şi	i-au	invocat,	dar	în	zadar.	Văzând	
că	 rugăciunile	 lor	 n-au	 ajutat,	 ei	 spuseră	
băiatului:	„Roagă-L	şi	pe	Dumnezeul	tău;	am	
auzit	 spunându-se	 că	 El	 răspunde	 cererilor	
care	Îi	sunt	adresate	şi	că	este	atotputernic”.	De	
îndată	copilul	se	ridică	şi	i	se	adresă	din	inimă	
lui	Dumnezeu,	care-i	ascultă	rugămintea;	ma-
rea	se	linişti.	Când	ajunseră	pe	uscat,	pasage-
rii	coborâră	ca	să-şi	procure	lucrurile	de	care	
aveau	nevoie.	Ei	spuseră	copilului:	„Dar	tu	nu	
vrei	 să	 cumperi	 ceva?	 -	 Ce	 vreţi	 să	 cumpere	
un	biet	 străin	 cum	 sunt	 eu?	 -	Un	biet	 străin?	
exclamară	ei.	Noi	suntem	bieţii	străini;	unii,	în	
timp	ce	sunt	aici,	îşi	au	idolii	la	Babilon,	alţii	la	
Roma,	iar	alţii	îi	au	întradevăr	cu	sine,	dar	ce	
folos.	Numai	tu,	oriunde	te-ai	duce,	Dumnezeul	
tău	este	cu	tine!”

4 Nu doresc să fiu înţeles greşit, am avut 
prieteni în România şi în Franţa unguri, dar 
au respectat pe români şi tradiţiile noastre, au 
cântat imnul naţional deoarece s-au născut în 
România. Am prieteni arabi şi am prieteni evrei 
născuţi în România. Şi ca să revin la întrebare, 

o mai găsesc minţită! Dar, vorba unui filozof 
francez: Chaque peuple merite son sorte, adică,  
deoarece poporul, îşi alege soarta, Dumnezeu 
nu sorteşte pe nimeni. 
Ştiu	 că	 Ţara	 Banatului	 reprezintă	 pen-

tru	Preacucernicia	Voastră,	ceea	ce	 înseamnă	
zăpada	mieilor	pentru	pământ.	Se	aud	aici,	tot	
mai	des,	glasuri,	care	cred	că	bănăţenii	au	ne-
voie	 de	 capitală	 regională,	 de	 autoguvernare,	
de	descentralizare	şi	de	parlament	regional!

4 Banatul istoric,  pe care doar tu Vasile 
dragă, ai îndrăznit să-l reaminteşti astfel, tre-
buie să aibă o capitală regională, pe care, nu am 
înţeles de ce nimeni de 22 de ani, nu a creat-o cu 
un Parlament local al bătrânilor şi vrednicilor 
bănăţeni!

Astfel, mult mai uşor ne-am fi putut impune 
nevoile, în faţa celor de la Bucureşti. Timişoara 
este o capitală de municipiu şi ca o capitală tre-
buie să aibă grupul ei parlamentar local unde 
se hotărăsc destinele noastre locale şi se trans-
mit Bucureştiului. Atunci, sigur că am fi avut 
şi punctul 8 al Moţiunii din Timişoara acceptat.  
Banatul, dragul meu, prin acest micuţ parlament 
regional, poate spune că Banatul istoric, este 
în majoritate  creştin ortodox şi toate celelalte 
minorităţi conlocuitoare, trebuie să respecte 
tradiţiile noastre ortodoxe, imnul ţării şi culorile 
drapelului nostru.

Ce păcat că acel preşedinte ales de voi, Ilici 
Ilievici Iliescu, nu a dorit să fie pus pe drapel 
vulturul cu Sfânta Cruce în cioc… Astăzi, nu 

mai este posibil, deoarece fiara apocaliptică 
a noii ordini ale lumii nu v-a mai permite aşa 
ceva, doar dacă România v-a deveni o Monarhie 
Constituţională, deoarece, întrebarea se pune 
astăzi mai mult ca oricând: „Cine mai poate 
salva România?” Eu spun părerea mea: numai 
Patriarhia şi Monarhia, mai pot salva România 
şi scumpul nostru popor român!
De	 ce	 cred	 bănăţenii	 că	 Bucureştiul	 nu	

iubeşte	Banatul?	
4 Bănăţenii şi Banatul nu au fost iubiţi 

niciodată de bucureşteni şi nici nu am dorit să 
fim iubiţi! Strămoşii noştri nu ştiau decât să 
arate faptele lor adevărate şi întotdeauna au 
fost solidari cu fraţii români din regiunile de-
favorizate; uitaţi-vă ce drumuri sunt în Mol-
dova… Cu ce bani au fost făcute? Îţi spun 
eu: cu banii din Banat şi regiunile bogate ale 
României, numai că la noi, chiar local, nu am 
avut conducători bănăţeni din moşi - strămoşi, 
ca de altfel,  preşedinţii României, nu este unul 
adevărat român, care să iubească poporul şi 
ţara românească, aşa spunea Daniel Danielopol 
marele român, cel care a salvat 35.000 de ba-
sarabeni de la deportare şi câte nu a mai făcut…
Vă mai spun una: trei ani a luptat cu englezii, 
cu americanii, cu francezii, ca să recunoască 
un adevăr istoric, anume, că primul om al lu-
mii care a zburat a fost bănăţeanul nostru, 
Traian Vuia şi în 2006 la 100 de ani de la acel 
zbor, placa din piaţa oraşului Montesson unde 
a zburat Aurel Vlaicu, pe care s-a scris „place 
Picasso” a fost dată jos şi s-a pus „Place Traian 
Vuia”! Vasile, am fost acolo şi m-am bucurat să 
întâlnesc bănăţeni din satul Traian Vuia.
Care	e	drumul,	Preacucernice	Părinte		Con-

stantin	Târziu?
4 Drumul samarineanului milostiv, fiule.


